
BR.0002.14.2024 

P R O T O K Ó Ł nr IV/2024 
z IV sesji Rady Miejskiej w Chojnicach,  

odbytej w dniu 1 października 2024 r. w godzinach od 1000do 1330 

Obradom przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej Maciej Polasik. 

Radni Rady Miejskiej – według załączonej listy obecności – załącznik nr 1 do protokołu. 

Radni nieobecni usprawiedliwieni:  

1. Antoni Szlanga 

2. Kazimierz Jaruszewski 

3. Magdalena Kamińska 

Spoza Rady w sesji udział wzięli: 

1. Arseniusz Finster   - Burmistrz Miasta  

2. Adam Kopczyński  - Z-ca Burmistrza Miasta 

3. Wioletta Szreder   - Skarbnik Miasta 

4. Robert Wajlonis  - Dyrektor Generalny Urzędu Miejskiego w Chojnicach  

5. Waldemar Gregus   - Dyrektor Wydziału Planowania Przestrzennego 

6. Przewodniczący SMO i pozostałe osoby uczestniczące w sesji według załączonej listy obecno-

ści – załącznik nr 2 do protokołu. 

Materiał sesyjny wraz z porządkiem IV sesji (biuletyn nr 3/24) został radnym doręczony  

w dniu 20 września 2024 r. 

Ad. 1 

Przewodniczący Maciej Polasik – witam wszystkich bardzo serdecznie. Witam Panie i Panów 

radnych, witam wszystkich gości, witam pracowników urzędu, witam Pana Burmistrza, Pana Wice-

burmistrza, Panią Skarbnik. Otwieram posiedzenie IV sesji Rady Miejskiej w Chojnicach. 

Ad. 1 a) 

Przewodniczący Maciej Polasik – przede mną lista obecności. Stwierdzam, że na 21 radnych,  

w dniu dzisiejszym obecnych jest 18 radnych, tak że stwierdzam quorum. 

Ad. 1 b) 

Przewodniczący Maciej Polasik – czy są jakieś wnioski do porządku obrad? Nie widzę. 

Porządek obrad IV sesji przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie sesji: 

a) stwierdzenie quorum, 

b) wnioski do porządku obrad. 

2. Przyjęcie protokołu III sesji Rady Miejskiej w Chojnicach. 

3. Powołanie Sekretarza sesji i Komisji Wnioskowej. 

4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w okresie między-

sesyjnym. 

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta z prac w okresie między sesjami. 

6. Informacja o realizacji uchwał i wniosków podjętych na III sesji Rady Miejskiej w Chojnicach. 

7. Przedłożenie przez Przewodniczących Komisji wniosków i opinii podjętych w okresie między-

sesyjnym. 
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8. Ustosunkowanie się do wniosków Komisji. 

9. Projekt uchwały w sprawie uzupełnienia składów osobowych komisji stałych Rady Miejskiej. 

10. Projekt uchwały w sprawie powołania składów osobowych Komisji Edukacji i Kultury  

oraz Komisji Sportu. 

11. Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia wyboru przewodniczących Komisji Edukacji i Kultu-

ry oraz Komisji Sportu. 

12. Projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Miejskiej Chojnice na 2024 r. 

13. Projekt uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej na lata 2024 – 2042. 

14. Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej na rzecz Gminy Miejskiej Dzierżo-

niów. 

15. Projekt uchwały zmieniającej Uchwałę Nr LVII/700/23 Rady Miejskiej w Chojnicach z dnia  

18 sierpnia 2023 r. w sprawie udzielenia dotacji dla Parafii pw. Ścięcia Św. Jana Chrzciciela  

w Chojnicach. 

16. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości opłat w Żłobku Miejskim 

w Chojnicach utworzonym przez Gminę Miejską Chojnice, warunków częściowego zwolnienia 

od ponoszenia opłat oraz ustalenia maksymalnej opłaty za wyżywienie. 

17. Projekt uchwały w sprawie uchylenia Uchwały Nr XXII/305/20 Rady Miejskiej w Chojnicach  

z dnia 23 listopada 2020 r. w sprawie wysokości i zasad ustalania oraz rozliczania dotacji celo-

wych dla podmiotów prowadzących żłobki lub kluby dziecięce na obszarze Gminy Miejskiej 

Chojnice. 

18. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przekształcenia i nadania Statutu samorządo-

wej instytucji kultury pod nazwą Miejska Biblioteka Publiczna. 

19. Projekt uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowa-

nia przestrzennego terenu przy ulicy Droga do Igieł w Chojnicach. 

20. Projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości. 

21. Projekt uchwały w sprawie nadania tytułu Zasłużonego Obywatela Miasta Chojnice. 

22. Projekt uchwały w sprawie ogłoszenia roku 2025 w Chojnicach „Rokiem Ferdynanda i Stefana 

Bieszków” w łączności z 100. rocznicą śmierci Ferdynanda Bieszka. 

23. Projekt uchwały w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia cen  

biletów, opłat i uprawnień do bezpłatnych przejazdów w przewozie autobusami w publicznym 

transporcie zbiorowym organizowanym przez Gminę Miejską Chojnice oraz przepisów porząd-

kowych w tym transporcie. 

24. Wnioski i oświadczenia radnych oraz odpowiedzi na wnioski. 

25. Informacje o złożonych interpelacjach i zapytaniach oraz udzielonych odpowiedziach. 

26. Wolne wnioski i oświadczenia klubowe. 

27. Zakończenie IV sesji Rady Miejskiej w Chojnicach.  

Ad. 2 

Przewodniczący Maciej Polasik – bardzo proszę Pana Marcina Gruchałę o przedstawienie proto-

kołu z III sesji Rady Miejskiej w Chojnicach. 

− Radny Marcin Gruchała – witam serdecznie. Z protokołem III sesji zapoznałem się. Informu-

ję, że wpłynął wniosek radnego Bogdana Kuffla o poprawienie w protokole jego przejęzycze-

nia, które dotyczyło nazwiska radnej – Pani Iwony Skockiej, które wymówił jako Wysocka  

(w pkt. 21 porządku obrad). Przewodniczący Rady Miejskiej wyraził zgodę na naniesienie po-

prawki w protokole. W rezultacie protokół odzwierciedla przebieg obrad i wnoszą o jego przy-

jęcie bez odczytania. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Przystępujemy do głosowania. Bardzo proszę, 

Pani Iwono jeszcze raz wcisnąć. Z uwagi na to, że mała techniczna usterka, ktoś za szybko wcisnął, 

powtórzymy jeszcze raz to głosowanie. Tak że przystępujemy ponownie do głosowania tego punk-

tu. Kto z Pań i Panów radnych jest za przyjęciem protokołu z III sesji? 
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Przystąpiono do głosowania nad przyjęciem protokołu III sesji Rady Miejskiej bez odczytania.  

liczba oddanych głosów  – 18 

za  – 18 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Protokół III sesji Rady Miejskiej w Chojnicach został przyjęty bez odczytania. 

Ad. 3 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do rozpatrywania kolejnego punktu porządku 

obrad. Jest to powołanie Sekretarza sesji i Komisji Wnioskowej. Proponuję na Sekretarza sesji Pana 

radnego Kamila Kaczmarka. Wyraża Pan zgodę, Panie radny? 

− Radny Kamil Kaczmarek – wyrażam zgodę. 

Przewodniczący Maciej Polasik – natomiast do Komisji Wnioskowej, Panów radnych – Radosła-

wa Kołaka. Wyraża Pan, Panie radny, zgodę? 

− Radny Radosław Kołak – wyrażam zgodę. 

Przewodniczący Maciej Polasik – i Pana radnego Jana Koperskiego. Zgoda jest? 

− Z-ca Przewodniczącego Jan Koperski – tak, wyrażam zgodę. 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do głosowania. Kto z Pań i Panów radnych jest 

za przyjęciem kandydatury radnego Kamila Kaczmarka na Sekretarza dzisiejszej sesji?  

Przystąpiono do głosowania nad kandydaturą radnego Kamila Kaczmarka na Sekretarza IV sesji 

Rady Miejskiej. 

liczba oddanych głosów  – 18 

za  – 18 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Na Sekretarza IV sesji Rady Miejskiej w Chojnicach powołano radnego Kamila Kaczmarka. 

Przewodniczący Maciej Polasik – i przystępujemy teraz do głosowania składu Komisji Wniosko-

wej. Kto z Pań i Panów radnych jest za przyjęciem kandydatur radnych – Radosława Kołaka, Jana 

Koperskiego, jako członków tej Komisji? 

Przystąpiono do głosowania składu Komisji Wnioskowej. 

liczba oddanych głosów  – 18 

za  – 18 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Powołano Komisję Wnioskową IV sesji Rady Miejskiej w Chojnicach w składzie:  

radny Radosław Kołak i radny Jan Koperski. 



4 
 

Ad. 4 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do kolejnego punktu. Jest to informacja Prze-

wodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w okresie międzysesyjnym.  

I mam tutaj Paniom i Panom radnym do przekazania informację o złożonych oświadczeniach ma-

jątkowych. Na podstawie art. 24 h ust. 6 i 8 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

przeprowadzono analizę danych zawartych w oświadczeniach majątkowych złożonych Przewodni-

czącemu Rady Miejskiej w Chojnicach przez radnych Rady Miejskiej w Chojnicach. Podczas pro-

wadzenia analizy oświadczeń majątkowych złożonych wg stanu na 2 miesiące przed upływem ka-

dencji, wg stanu na dzień 31 grudnia 2023 r. oraz wg stanu na początek kadencji samorządu 22 – 29 

sprawdzono terminowość złożenia oświadczeń majątkowych oraz staranność i kompletność ich 

wypełnienia. Ponadto analizując oświadczenia majątkowe złożone wg stanu na dzień 31 grudnia 

2023 r., porównano treść złożonych oświadczeń i załączonych kopii zeznań o wysokości osiągnię-

tego dochodu w roku podatkowym 2023, na podstawie PIT, z treścią uprzednio złożonych oświad-

czeń majątkowych wraz z dołączonymi do nich kopiami zeznań o wysokości osiągniętego dochodu.  

W związku z art. 24 h ust. 12 wyżej wymienionej ustawy przedstawiam wyniki analizy: wszystkie 

oświadczenia majątkowe radnych Rady Miejskiej w Chojnicach wpłynęły w terminie. W wyniku 

analizy wszystkich oświadczeń majątkowych nie stwierdzono nieprawidłowości wymagających 

podjęcia działań, o których mowa w art. 24 h ust. 9 ustawy o samorządzie gminnym. 

Jednocześnie informuję, iż analizy oświadczeń majątkowych złożonych wg stanu na 2 miesiące 

przed upływem kadencji i wg stanu na dzień 31 grudnia 2023 r. dokonał Przewodniczący Rady 

Miejskiej w Chojnicach poprzedniej kadencji, natomiast oświadczeń majątkowych wg stanu na po-

czątek kadencji samorządu 2024 – 2029 dokonał obecny Przewodniczący Rady Miejskiej w Choj-

nicach. I to jest jedna informacja, którą chciałem Paniom i Panom radnym przedstawić.  

Druga, to dotycząca tej samej kwestii, ale opinia Wojewody Pomorskiego. I tak: „Na podstawie art. 

24 h ust. 6 i 8 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym przeprowadzono analizę da-

nych zawartych w oświadczeniach majątkowych złożonych Wojewodzie Pomorskiemu przez Burmi-

strza oraz Przewodniczącego Rady Miejskiej w Chojnicach. Podczas przeprowadzenia analizy 

oświadczeń majątkowych złożonych wg stanu na 2 miesiące przed upływem kadencji, wg stanu na 

dzień 31 grudnia 2023 r. oraz wg stanu na początek kadencji samorządu 2024 – 2029 sprawdzono 

terminowość ich złożenia oraz staranność i kompletność wypełnienia. Ponadto porównano treść 

złożonych oświadczeń i załączonych kopii zeznań o wysokości osiągniętego dochodu w roku podat-

kowym 2023, na podstawie PIT, z treścią uprzednio złożonych oświadczeń majątkowych wraz z do-

łączonymi do nich kopiami zeznań o wysokości osiągniętego dochodu. 

W związku z art. 24 h ust. 12 wyżej wymienionej ustawy poniżej stwierdzam wyniki analizy do zło-

żonych oświadczeń majątkowych: 

1) Arseniusz Finster, Burmistrz Miasta Chojnice – w analizowanych oświadczeniach majątkowych 

nie stwierdzono nieprawidłowości.  

2) Maciej Polasik, Przewodniczący Rady Miejskiej w Chojnicach – w analizowanym oświadczeniu 

majątkowym nie stwierdzono nieprawidłowości.  

Analizie poddano również oświadczenia majątkowe złożone przez byłych przedstawicieli organów 

jednostki samorządu terytorialnego. W związku z art. 24 h ust. 12 wyżej wymienionej ustawy przed-

stawiam wyniki analizy złożonych oświadczeń majątkowych: 

3) Antoni Szlanga, były Przewodniczący Rady Miejskiej w Chojnicach – w analizowanych oświad-

czeniach majątkowych nie stwierdzono nieprawidłowości. 

Jednocześnie informuję, że oświadczenia majątkowe osób wymienionych w piśmie zostały złożone  

z zachowaniem ustawowych terminów. Analiza oświadczeń majątkowych nie stwierdziła nieprawi-

dłowości wymagających podjęcia działań, o których mowa w art. 24 h ust. 9 i ust. 12 pkt 3 ustawy  

o samorządzie gminnym.  

Z poważaniem, z upoważnienia Wojewody Pomorskiego – Pełnomocnik Wojewody ds. Ochrony 

Informacji Niejawnych – Sylwia Gaik.” 

Jeśli chodzi o sprawozdanie z innych działań Przewodniczącego Rady, zostały one Państwu przeka-

zane drogą mailową na adresy elektroniczne.  
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Ad. 5 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do rozpatrywania punktu piątego dzisiejszego 

porządku obrad i jest to sprawozdanie Burmistrza Miasta z prac w okresie między sesjami. 

Bardzo proszę, Panie Burmistrzu. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 

Planowaliśmy 4 października wizytację zachodniego obejścia, ale niestety firma Kobylarnia  

z przyczyn technologicznych nie wyłożyła warstwy ścieralnej. I należy się spodziewać, że za 

dwa tygodnie ta warstwa ścieralna będzie położona i wtedy będę prosił Państwa o wizytację na 

terenie budowy. Przypominam, że dążymy do tego, żeby tę inwestycję oddać przed terminem. 

Najlepiej byłoby do końca listopada, zyskujemy wówczas dwa miesiące – grudzień i styczeń, bo 

zgodnie z harmonogramem końcówka tej inwestycji, to jest koniec stycznia. Na skutek jeszcze 

ciągle zamknięcia Derdowskiego, Ceynowy i za chwilę Obrońców Chojnic udrożnienie zachod-

niego obejścia poprawiłoby sytuację komunikacyjną w mieście. 

Kolejna sprawa – ul. Obrońców Chojnic – konsorcjum Ekokan – Wo-Kop, koszt 8,3 mln zł. 

Rozpoczynamy prace 14 października. Nie możemy już zwlekać, ponieważ i tak zwłoka wynosi 

ponad trzy miesiące czasu. Daliśmy ten czas firmom, które wykonują zlecenie przy ulicy Der-

dowskiego, żeby Derdowskiego była przejezdna do osiedla Pogodnego. I z deklaracji Pana Sta-

rosty wynika, że do 14 października będziemy mogli przez Derdowskiego, w lepszym lub gor-

szym stanie, jednak z osiedlem Pogodnym się połączyć. Dlatego zaczniemy Obrońców Chojnic. 

Ta inwestycja będzie prowadzona w systemie tzw. ruchu wahadłowego, czyli duże uciążliwości. 

Pewne fragmenty też będą na pewne okresy zamykane, ale o tym wszystkim będziemy infor-

mować bardzo szeroko. 

Jeżeli chodzi o inwestycje, które realizujemy, to trwają czynności odbiorowe Grunowa, to jest 

2,9 mln zł. Inwestycja wykonana bardzo dobrze, w mojej ocenie, mam nadzieję, że podobna 

ocena będzie po stronie mieszkańców i dwóch dużych firm, które tam funkcjonują, czyli Ba-

gietki i firmy Drew-Trans II. 

Jeżeli chodzi o kolejne ulice, to ul. Sobierajczyka i Sikorskiego, trwają czynności odbiorowe. 

Również bardzo dobrze oceniam jakość wykonanych prac przez firmę Marbruk. 

Trwają prace przy ul. Działkowej, zgodnie z harmonogramem mają się zakończyć do 4 listopa-

da.  

Firma TELMAX za 2,5 mln zł realizuje boisko wielofunkcyjne na osiedlu Budowlanym. Prace 

przebiegają zgodnie z harmonogramem, mają zakończyć się do 4 listopada. 

Zakończyliśmy budowę boiska Modrak 2 za kwotę 4 mln zł. Przypominam, że 3 mln zł pocho-

dziły z Ministerstwa Sportu, dzięki temu, że Chojniczanka grała w I lidze. I pragnę Państwa za-

prosić na uroczyste otwarcie tego boiska, które nastąpi w piątek, o godz. 1300. Jeżeli Państwo 

macie czas, serdecznie zapraszam – piątek, godz. 1300. Pokażemy tam jednostkę treningową 

Akademii Piłkarskiej Chojniczanki i będą Państwo mogli zobaczyć zakres wykonanych prac. 

Jeżeli chodzi o prace, to powierzchnia boiska wynosi 6868 m², wymiary boiska 101 m na 68,  

w tym 2,5 m wybiegi za liniami końcowymi i 2 m za bocznymi. Oświetlenie płyty boiska – 8 

słupów oświetleniowych o wysokości 12 m, na każdym słupie 6 lamp ledowych. Kanalizacja 

deszczowa, czyli drenaż pod płytą boiska, ogrodzenie z piłkochwytami w wysokości 8 m za li-

niami końcowymi oraz 6 m po bokach boiska. Wyposażenie: bramki aluminiowe o wymiarach  

5 na 2, z siatkami poliestrowymi, dwie wiaty dla zawodników rezerwowych. Utwardzenia cią-

gów pieszych stanowiących dojście do obiektu wykonane zostaną z kostki betonowej typu polb-

ruk. Tak więc zapraszam w piątek, o godz. 1300. 

Jeżeli chodzi o inne inwestycje, które są w przygotowaniu, to krótka retrospekcja. Jeżeli chodzi 

o ul. Miłosza i odcinek Żeromskiego, projekt będzie gotowy we wrześniu, ma być gotowy we 

wrześniu 2025 roku. 

Budowa chodnika na odcinku Prochowej z oświetleniem. Termin realizacji jest 5.10. Projekt 

jest gotowy. Koszt realizacji 1,5 mln zł, można wpisywać do budżetu przyszłorocznego. 

Przebudowa ul. Jesionowej z oświetleniem, również jest projekt gotowy – 3,6 mln. 
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Budowa ciągu pieszo-rowerowego wzdłuż osiedla Bajkowego. Mamy projekt, ma być gotowy 

w 2025 roku, w drugim kwartale. Środki na realizację tego zadania mamy ze środków unijnych 

plus wkład własny z budżetu miasta. I chcielibyśmy to zadanie zrealizować w przyszłym roku. 

Budowa ulic na osiedlu Kolejarz, to jest Gryfa Pomorskiego, Batalionu Strzelców, Bińczyka, 

Myśliwka i odcinka Sybiraków. Termin projektu 5 grudnia 2024 r. Dalej, droga od Władysław-

ka do skrzyżowania z Żeromskiego i Szymborskiej, na roboczo nazywamy tę ulicę ulicą Wo-

deckiego. Projekt jest gotowy. Uwaga, koszt realizacji 3,7 mln zł + 0,5 mln zł na wykupy. To 

jest, przypominam, droga, która przerwie brak skomunikowania krótkiego, pełnego i bezpiecz-

nego osiedla Bellona i Władysławka z zachodnim obejściem. Czyli będziemy wpinać tę ulicę 

Wodeckiego w skrzyżowanie z ulicą Żeromskiego. 

Projekt budowy ulic na osiedlu Kolejarz etap II – Dambka, Wrycza, Sybiraków, Armii Krajowej 

– projekty wrzesień 2025. Projekt ul. Głogowej – wrzesień 2025. 

I dwa pakiety, które są już też gotowe do realizacji i złożyliśmy aplikację do Funduszu Dróg 

Samorządowych. To jest osiedle Pawłówko – ul. Willowa i Przytorowa. Koszt realizacji – 7 mln 

zł. I ul. Wróblewskiego, Śniadeckich i Jeżynowa – 5,3 mln zł. 

W minionym okresie doszło do zmian personalnych, o których Państwo wiecie. Ja tylko z obo-

wiązku powiem o nich. Od dzisiaj dyrektorem Wydziału Sportu i Współpracy z Organizacjami 

Pozarządowymi jest Pan Roman Guzelak. Prezesem spółki Promocja Regionu Chojnickiego,  

w której udziały ma miasto Chojnice jest Pan Mariusz Paluch. 

Jeżeli chodzi o kolejne kwestie personalne, to na pewno do końca roku rozpiszemy konkurs na 

stanowisko prezesa Chojnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego, ponieważ Pan pre-

zes Jarosław Słomiński odchodzi na emeryturę. Jeżeli chodzi o MOPS i ChCK, to w MOPS-ie 

też Pani dyrektor będzie odchodziła na emeryturę i tutaj będę powierzał obowiązki osobie, którą 

wskażę. Natomiast w Chojnickim Centrum Kultury nie przewiduję realizacji konkursu. Przewi-

duję powierzenie dalej pełnienia tej funkcji Panu dyrektorowi Radosławowi Krajewiczowi. 

Jeżeli chodzi o inne kwestie, to przygotowujemy przetarg na ul. Bajkową. To jest ulica na na-

szym nowym osiedlu. Czyli po budowie wodociągu, który trwa, będziemy budować ulicę z płyt 

drogowych, to będzie ulica tymczasowa, ale ona będzie istnieć, w mojej ocenie, kilkanaście lat, 

do momentu zainwestowania na przestrzeni całego osiedla. 

Plac Niepodległości, z tego dużego projektu, dużego, z tego projektu, który Państwo znacie bę-

dziemy po czwartym nieudanym przetargu realizować kolejny przetarg, tak, aby wiosną wyko-

nać część drogową, m.in. z tą modyfikacją, którą zgłaszał w poprzedniej kadencji Pan radny 

Bartosz Bluma. 

Mur obronny zakończyliśmy, został fragment muru od strony Kurzej Stopy, który stykał się  

z garażami, które wykupiliśmy i rozebraliśmy. Do końca roku powinniśmy z tym się uporać. 

Pracujemy nad strategią zintegrowanych inwestycji terytorialnych. Chcielibyśmy tę strategię 

zakończyć do końca roku, tak żeby odblokować fundusze unijne. Odbędzie się rada strategii  

i konsultacje społeczne, do udziałów, w których zachęcam. 

Na przyszłej sesji Rady Miejskiej decyzja, którą niestety musimy podjąć, to jest decyzja o pod-

wyżce opłat za odpady komunalne. W tej chwili w Chojnicach jest najniższa stawka w grupie 

tutaj miejscowości i miast, które funkcjonują w ZZO Nowy Dwór. To wynosi 23 zł. Tę stawkę 

musimy zwaloryzować najprawdopodobniej niestety do 32 zł. Jesteśmy przed nowym przetar-

giem i spodziewamy się tutaj zwiększonych kosztów związanych i ze składowaniem, rośnie też 

ilość odpadów w mieście, które wytwarzają nasi mieszkańcy. A jaki będzie koszt finalny, to 

oczywiście rozstrzygnie o wszystkim przetarg. 

Inspirowany wnioskiem koalicji, która tutaj funkcjonuje w naszej Radzie Miejskiej zgłosiłem 

zmianę do planu ogólnego w obszarze Czarna Droga – ul. Przemysłowa, tak aby móc rozpocząć 

prace wstępne, prace koncepcyjne nad centrum sportowo – rekreacyjno – rehabilitacyjnym  

w tym obszarze. Tam obecnie funkcjonują usługi i przemysł. Chcielibyśmy w tym obszarze też 

realizować takie działania, o których właśnie tutaj powiedziałem. Te 40 ha, które tam są, są 

własnością Skarbu Państwa w wieczystym użytkowaniu Instytutu Hodowli i Aklimatyzacji Ro-

ślin. Podejmę starania, w wyniku których, mam nadzieję, że dojdzie do komunalizacji tej części 

gruntów, które miałyby być pod kompleks sportowo – rehabilitacyjno – rekreacyjny. 
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W październiku będą trwały prace nad budżetem. Tutaj Klub Prawa i Sprawiedliwości złożył 

pismem propozycje budżetowe, również spływają z innych źródeł. Wszystkie w tej chwili kieru-

ję do konsultacji. Będę je przedstawiał i będę omawiał, i będę proponował włączenie ich do bu-

dżetu lub nie będę proponował włączenia, to jest zupełnie logiczne. Ale poprzemy to dyskusją  

i wysłuchamy argumentów tych, którzy te wnioski składali. 

Jest również odpowiedź Zarządu Województwa Pomorskiego na naszą inicjatywę budowy 

skrzyżowania Czerska – Kościerska – Rzepakowa – Bałtycka. Tutaj Marszałek proponuje, aby 

miasto wykonało swoim staraniem projekt, natomiast finansowanie byłoby w 50% z Funduszu 

Dróg Samorządowych, gdzie miasto miałoby aplikować, a wkład własny w 50% finansowałoby 

województwo, w 25 – miasto, w 25 – powiat. To jest dobra propozycja, którą będę chciał rów-

nież zaprezentować w budżecie nowym i przekonać Państwa, Wysoką Radę do akceptacji ta-

kiego rozwiązania. 

I na koniec węzeł Nieżychowice. Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad Oddział  

w Gdańsku zleca wykonanie koncepcji szczegółowej na bazie koncepcji, którą my zleciliśmy  

w 2014 roku wraz z geologią i deklaruje rozpoczęcie przetargu, rozstrzygnięcie go i pracę  

w systemie zaprojektuj i wybuduj w przyszłym roku kalendarzowym. Tak więc z przesunięciem 

jednego roku od oddania do użytku zachodniego obejścia mielibyśmy szansę na budowę węzła. 

On nie rozpocznie się od razu, bo w systemie zaprojektuj i wybuduj, trzeba najpierw zaprojek-

tować, a potem wybudować, czyli to przesunięcie, moim zdaniem, będzie wynosiło dwa lata,  

a nie rok. Dziękuję za uwagę. 

A przepraszam, zapomniałbym, bo to ważny temat. Oddaliśmy już do użytku kolejny nowy plac 

zabaw w miejscu starego placu zabaw w Parku 1000-lecia przy skateparku. Piękny plac zabaw, 

wizytowałem go, mieszkańcy dziękowali za to, że jest taki duży i ergonomiczny. Przypominam, 

że w ostatnim czasookresie, krótkim, półtora roku, dwóch lat zrealizowaliśmy trzy nowe place 

zabaw – na osiedlu Metalowiec i dwa w miejsce dwóch starych w Parku 1000-lecia. Pracujemy 

nad placem zabaw, między innymi integracyjnym, dla dzieci niepełnosprawnych, lokalizacja 

byłaby na terenie sąsiadującym z Placem Emsdetten. Dziękuję za uwagę. 

Przewodniczący RM Maciej Polasik – dziękuję bardzo. W tym punkcie chciałby zabrać głos rów-

nież Pan Zastępca Burmistrza – Pan Adam Kopczyński. 

− Z-ca Burmistrza Adam Kopczyński – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, tak w telegra-

ficznym skrócie chciałbym się odnieść do dwóch uchwał. W sumie do pakietu związanego ze 

żłobkiem, ale także do uchwały związanej z pomocą finansową dla Dzierżoniowa. Mam nadzie-

ję, że tutaj ta uchwała nie budzi żadnych wątpliwości. Chciałbym tylko nadmienić, że tożsamą 

uchwałę podjęła wczoraj Rada Gminy, jednogłośnie przyznając kwotę 50 tys. pomocy dla tego 

miasta. Byłem w zeszłym tygodniu na południu, w Dzierżoniowie, w Kłodzku, w gminie 

Kłodzko oraz w Lądku Zdrój, więc widziałem na własne oczy rozmiar tej tragedii, która się wy-

darzyła. Być może Dzierżoniów nie dotknął taki kataklizm jak Kotliny Kłodzkiej i Lądka Zdrój, 

ale 10% miasta uległo zalaniu, w szczególności budynki komunalne i budynki socjalne. Czyli 

powódź dotknęła najbiedniejszych mieszkańców i tam ta pomoc będzie skupiona. 

W tym miejscu chciałbym bardzo podziękować wszystkim zaangażowanym grupom, które or-

ganizowały zbiórki na terenie miasta Chojnice, własnymi środkami docierali z pomocą na połu-

dnie. Chciałbym podziękować bardzo firmom, które włączyły się do naszej miejskiej zbiórki. 

Jest to firma Ekomel, firma ZUS, Mostostal, Bursa Szkolna, nasze szkoły, w tym szkoła mundu-

rowa przy ul. Kościerskiej. Chciałbym podziękować harcerzom, którzy organizowali zbiórkę  

i segregowali wszystkie dary i pakowali, ochotnikom z naszego OSP, którzy zorganizowali 

transport na południe oraz Bankowi Żywności, który wspierał nas bardzo mocno od samego po-

czątku. Nasza pomoc miejska trafiła do wsi Krosnowice. Jest to wieś w Kotlinie Kłodzkiej,  

w gminie Kłodzko. Wójt o nazwisku Tur, więc nie ma przypadku, z którym się spotkałem, mó-

wił, że w wiosce Krosnowice woda stała 4 dni. Więc mogą się Państwo domyślać, jaka to trage-

dia dla mieszkańców i dla włodarza, który zarządza gminą wielkości 17 tys. mieszkańców, 

gdzie potrzeb jest bardzo wiele. Nie można zrealizować zarówno zajęć szkolnych, jak i innych, 
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więc potrzeb jest bardzo wiele. Bardzo dziękuje nam za tę pomoc. Jeszcze, najprawdopodob-

niej, dotrze do nich pomoc w postaci dwudziestu czterech kuchenek mikrofalowych, które są  

w zasobie Banku Żywności. 

Jeżeli chodzi o uchwały żłobkowe, wiążą się one ze zmianami przepisów ogólnokrajowych. 

Ustawa „Aktywny Rodzic” pozwala nam refundować 100% kosztów, stąd zwiększamy opłatę 

żłobkową, którą w 100% refunduje nam państwo. Więc w tej chwili rodzice, których dzieci 

uczęszczają zarówno do żłobka publicznego, jak i do żłobków niepublicznych będą płacić tylko 

za wyżywienie. Trzy tygodnie temu odebrałem gratulacyjny list od Pani Minister, jeżeli chodzi 

o opiekę żłobkową w Gminie Miejskiej Chojnice. Nadmienię tylko, że 30% gmin w wojewódz-

twie pomorskim nie organizuje żadnej działalności na rzecz dzieci w wieku żłobkowym, a mia-

sto Chojnice od wielu, wielu lat prowadzi żłobek miejski. Wprowadzając nowy żłobek zwięk-

szyliśmy o 100% miejsc żłobkowych dla naszych mieszkańców. W tej chwili mamy 100 miejsc 

w żłobku miejskim, prawie 130 miejsc żłobkowych w żłobkach niepublicznych. 

Chciałbym tutaj się zwrócić, w następnym punkcie, do przedstawicieli klubów z prośbą o zgła-

szanie do mnie przedstawicieli osób, które będą brały udział w zespole ds. opracowania budżetu 

obywatelskiego. Jak będę miał te dane, to prześlę Państwu wszystkie materiały, które zostały 

wytworzone w poprzednich latach i abyśmy potem z zaznajomionym tematem mogli sobie 

usiąść i odświeżyć uchwałę, i wszystkie procedury, które ustaliliśmy ponad 2 lata temu. Te pro-

cedury miały szeroki zakres konsultacji z mieszkańcami i z organizacjami pozarządowymi, ale 

na pewno wymagają jeszcze odświeżenia, czy dostosowania tego do obecnych realiów. 

Chciałbym Państwa także zaprosić w październiku na Światowy Dzień Zdrowia Publicznego, 

który będzie miał miejsce 10 października w Parku 1000-lecia. Organizowany jest on przez in-

stytucję o nazwie OPUS, ale włączają się w nie wszystkie instytucje związane zarówno z po-

wiatem, jak i miastem. Jest to temat bardzo ważny. Nie muszę tu Państwa przekonywać, jeśli 

chodzi o zdrowie psychiczne dzieci. Jest to jeden z postulatów radnych Młodzieżowej Rady 

Miejskiej, gdzie otwarcie krzyczy się o tym, że tej pomocy nie ma. Myślę, że pokazanie 

wszystkich instytucji, które zajmują się pośrednio lub bezpośrednio zdrowiem psychicznym na 

terenie miasta i powiatu jest dobrym przyczynkiem do tego, żeby rozpocząć dyskusję, jak to 

zdrowie psychiczne na terenie miasta, czy powiatu wygląda. Serdecznie zapraszam od godz. 

1000 do godz. 1300 – Światowy Dzień Zdrowia Psychicznego w Parku 1000-lecia z udziałem 

wszystkich instytucji miejskich i powiatowych. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący RM Maciej Polasik – dziękuję. Pan Burmistrz jeszcze, bardzo proszę.  

− Burmistrz Arseniusz Finster – i jeszcze uzupełnię. Nasza delegacja brała udział w święcie 

Emsdetten – Emsdettener September. Przed tym świętem w trzech miastach młodzież pisała 

test, to jest Bayeux, Emsdetten i Chojnice, test wiedzy o Unii Europejskiej i o miastach partner-

skich. Delegacji przewodniczył w Emsdetten Pan Dyrektor Generalny Robert Wajlonis i gdyby 

kilka słów mógł powiedzieć o tej wizycie, to bym prosił. 

− Dyrektor Generalny Robert Wajlonis – dziękuję bardzo, Panie Burmistrzu. Szanowni Pań-

stwo, Szanowny Panie Przewodniczący, w tym momencie chciałbym przekazać pozdrowienia 

od Burmistrza i radnych Rady Miasta Emsdetten. My byliśmy, jak gdyby, również w tej osi ob-

chodów, jako jedni z głównych „zarządzających”, jako osoby, które przedstawiały partnerstwo, 

ideę Unii Europejskiej i wskazywanie, że ta przyjaźń jest bardzo istotna i ważna. Na chwilę 

obecną, jeszcze o tym nie zdążyłem porozmawiać, ale na przykład niemiecka młodzież bardzo 

by chciała nawiązać szczególną współpracę ścisłą z naszymi harcerzami, więc ten skauting 

niemiecki i harcerze polscy chcieliby bardzo współpracować, co jest dla nas bardzo cenne. 

Oprócz tego wzięliśmy udział w zawodach szachowych, gdzie główną osobą rozprowadzającą, 

tę symultaniczną grę była Pani Elizabeth Pec z Berlina, czyli mistrzyni Niemiec, czy groß Meis-

terin, to trochę więcej niż tylko sama mistrzyni, czyli wielka mistrzyni. Bardzo przyjemnym ak-

centem było to, że ta Pani jest... Sama mówi, że jej rodzina pochodzi z Gdańska, a babcia była 

Polką. Również w tym zakresie ja będę chciał rozmawiać tutaj z Panią radną Osowicką, w za-
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kresie nawiązania współpracy również z klubem szachowym z Emsdetten, gdzie ta gra jest tam 

niezwykle popularna. Oprócz tego braliśmy udział w 40-leciu funkcjonowania straży pożarnej, 

Ochotniczej Straży Pożarnej w Emsdetten, to związane było z wybudowaniem komendy. Bo ta 

straż ma o wiele dłuższą praktykę, jest ewenementem, tak naprawdę, na skalę nawet Westfalii, 

ponieważ jest jedną z nielicznych Ochotniczych Straży Pożarnych, gdzie jej funkcjonariusze 

całkowicie nieodpłatnie wykonują wszelkie czynności związane z ratowaniem życia i zdrowia 

ludzkiego. I robią to zamiast państwowej straży, która tam co prawda już powinna być, zgodnie 

z przepisami, ale poziom wyszkolenia, poziom sprzętu, jakim dysponują, powoduje, że jest to 

na chwilę obecną zbędne.  

Spotkaliśmy się z burmistrzem, z radnymi, opowiedzieli nam o swoich planach inwestycyjnych. 

Zamierzają, między innymi, budować nowe centrum życia społecznego, gdzie pojawią się nie 

tylko nowe mieszkania, w których będzie chroniony czynsz, a więc pochylenie się w stosunku 

tych, którzy te największe potrzeby mają, ale również centrum takie handlowe, w którym wa-

runkiem będzie, że nowo powstające podmioty nie będą konkurencyjne w stosunku do tych, 

które już na rynku istnieją. I oprócz tego miało to by być takie centrum seniora, ten program się 

nazywa „Młodzi kupują starszych”. Chodzi o sytuację, że są ludzie, którzy mają duże domy, 

mieszkają sami, ewentualnie we dwójkę, nie są w stanie tego utrzymać i miasto by odkupowało 

od nich te domy, młodzi ludzie kupowaliby te domy w oparciu oczywiście o atrakcyjne kredyty, 

natomiast ci starsi ludzie mogliby, seniorzy mogliby nabyć mieszkania odpowiadające ich po-

trzebom, ale za to mniejsze, z pełną opieką, w centrum miasta, co pozwoliłoby osiągnąć dwa ce-

le – raz zaspokojenie potrzeb mieszkaniowych innych osób, młodych przede wszystkim, mło-

dych rodzin, a dwa – wprowadza seniorów w centrum życia społecznego, gdzie większość im-

prez miejskich dzieje się właśnie w tej przestrzeni rynku. 

Spotkaliśmy się również z partnerstwem, ze stowarzyszeniem partnerstwa miast, również sto-

warzyszenie partnerstwa miast uczestniczyło w tych uroczystościach. Oczywiście pozwoliłem 

sobie zaprosić już delegację naszego partnerskiego miasta na uroczystości 750-lecia miasta 

Chojnice, które będą odbywały się w przyszłym roku. I oczywiście mam nadzieję, że wszyscy 

Państwo, jako radni, aktywnie się włączycie w obchodzenie tego pięknego jubileuszu. Dziękuję 

bardzo. 

Przewodniczący RM Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Widzę, że zgłosiła się do głosu Pani radna 

Marzenna Osowicka. Ja tylko chciałem przypomnieć, że nad tym punktem nie przewidujemy dys-

kusji. Ale, jeżeli jest potrzeba zadania jakiegoś krótkiego pytania uszczegóławiającego, to bardzo 

proszę. 

− Radna Marzenna Osowicka – nie pytanie. Ja tylko chciałam uzupełnić wypowiedź Pana Wi-

ceburmistrza Kopczyńskiego, który właśnie opowiedział o pięknych odruchach serca nas Pola-

ków, ale i chojniczan, w akcji dopomagania powodzianom. Chciałam wspomnieć, że również, 

no w zasadzie pierwszą zbiórką w Chojnicach, którą na propozycję posła Michała Kowalskiego 

z Prawa i Sprawiedliwości po prostu poruszyła, poruszył ten apel chojniczan i koordynatorką tej 

akcji w Chojnicach była Pani Mirosława Dalecka. Wspierał ją […] z „Głosu Chojniczan”.  

I w tym czasie udało się zebrać ponad dwadzieścia palet różnych darów, czyli kilkadziesiąt ty-

sięcy artykułów chemicznych, spożywczych, wyposażenia domów, szkolnych i sprzętu potrzeb-

nego do usuwania skutków powodzi, w tym agregat prądotwórczy. Dary były gromadzone, 

zbierane również przez pracowników Polipolu oraz uczestników Warsztatów Terapii Zajęcio-

wej, a transport paczek z Chojnic do właśnie Lewina Brzeskiego, w ponad 90% zniszczonego 

powodzią, dopomogła firma PoliLogistics, spółka transportowa należąca do grupy Polipol  

i jeszcze Windex Chojnice. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Naprawdę, ale prosiłbym o zadawanie pytań 

dotyczących punktu piątego. O innych działalnościach chciałbym, żebyśmy opowiedzieli sobie  

w punkcie – wnioski i oświadczenia radnych oraz odpowiedzi na wnioski. Tak że, jeżeli są pytania 
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do punktu piątego, do informacji Burmistrza z działalności międzysesyjnej, to Pan radny Karczma-

rek, bardzo proszę. 

− Radny Kamil Kaczmarek – krótko, w podobnym trybie jak Pani Marzenna Osowicka, radna 

Marzenna Osowicka. Ja, drodzy Państwo, przez trzy dni, w roku dziewięćdziesiątym siódmym 

broniłem Wrocławia na wałach, budując umocnienia i wiem, jaki to jest dramat, kiedy zalewa 

dobytek całego życia, a przez długie miesiące i lata trzeba osuszać, odbudowywać i sprzątać to, 

co zniszczyła woda. Dlatego w szczególnym tym okresie chciałbym podziękować również in-

nym firmom, między innymi firmie Auto Glas, która zawiozła do Lewina Kłodzkiego trzy osu-

szacze i mnóstwo innego sprzętu, który pozwoli przy porządkowaniu. Caritas Diecezji Pelpliń-

skiej, który przeprowadził zbiórki przed wszystkimi chojnickimi szkołami i tylko jedna z parafii 

zgromadziła prawie 40 tys. zł w zbiórce wśród mieszkańców Chojnic. Więc ta hojność była ol-

brzymia. I Rycerzom Kolumba, którzy również zaangażowali się w akcję zbierania środków  

i dary rzeczowe, i finansowe również trafiły do regionu Dolnego Śląska, który w tragiczny spo-

sób został doświadczony. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. 

Ad. 6 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do realizacji punktu szóstego dzisiejszego po-

rządku obrad. Jest to informacja o realizacji uchwał i wniosków podjętych na III sesji Rady Miej-

skiej w Chojnicach. Informacja ta zawarta jest w biuletynie na stronie drugiej. Myślę, że jest na tyle 

obszerna i na tyle czytelna, że tutaj pytań, ani żadnych wniosków do tego punktu nie ma. 

Ad. 7 

Przewodniczący Maciej Polasik – przechodzimy do realizacji punktu siódmego. Jest to punkt – 

przedłożenie przez Przewodniczących Komisji wniosków i opinii podjętych w okresie międzyse-

syjnym. Na pierwszy rzut Komisja Edukacji – Pan radny Bogdan Kuffel. 

− Radny Bogdan Kuffel – Wysoka Rado, Pani Skarbnik, Szanowni Goście. Komisja Edukacji 

odbyła swoje posiedzenie 23 września. Nieobecni byli, usprawiedliwieni, dwaj członkowie ko-

misji. Spoza komisji obecni byli Marzenna Osowicka – radna Rady Miejskiej w Chojnicach, 

Grzegorz Czarnowski – dyrektor Wydziału Edukacji, Wychowania i Zdrowia, i Przemysła 

Zientkowski – zastępca dyrektora Miejskiej Biblioteki Publicznej. Posiedzenie odbyło się w na-

stępującym porządku. Punkt pierwszy – analiza i opiniowanie materiału sesyjnego, punkt drugi 

– informacja na temat organizacji nowego roku szkolnego 2024 – 2025, w tym naboru do szkół, 

przedszkoli i żłobka, punkt trzeci – informacja o pracach remontowych i inwestycyjnych reali-

zowanych w 2024 roku w placówkach oświatowych i punkt czwarty – rozpatrywanie spraw bie-

żących. 

Jeżeli chodzi o punkt pierwszy, to dotyczyły stricte naszej komisji projekty następujące. Projekt 

pierwszy – projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie ustalenia wysokości opłat w Żłob-

ku Miejskim w Chojnicach utworzonym przez Gminę Miejską Chojnice, warunków częściowe-

go zwolnienia od ponoszonych opłat oraz ustalenia maksymalnej opłaty za wyżywienie. Drugi – 

projekt uchwały w sprawie uchylenia uchwały Rady Miejskiej w Chojnicach z dnia 23 listopada 

2020 roku w sprawie wysokości i zasad ustalania oraz rozliczania dotacji celowych dla podmio-

tów prowadzących żłobki lub kluby dziecięca na obszarze Gminy Miejskiej Chojnice. I projekt 

uchwały zmieniający uchwałę w sprawie przekształcenia i nadania Statutu samorządowej insty-

tucji kultury pod nazwą Miejska Biblioteka Publiczna. I ostatni – projekt uchwały w sprawie 

ogłoszenia roku 2025 w Chojnicach „Rokiem Ferdynanda i Stefana Bieszków” w łączności  

z 100. rocznicą śmierci Ferdynanda Bieszka. Na te edukacyjne wyczerpujących odpowiedzi 

udzielił radnym Pan dyrektor Grzegorz Czarnowski, a na ostatnie dwa udzielił odpowiedzi za-
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stępca dyrektora Miejskiej Biblioteki Publicznej – Pan dr Przemysław Zientkowski. Pozostały 

materiał sesyjny został przyjęty do wiadomości. 

Jak powiedziałem, w punkcie drugim – informacja na temat organizacji nowego roku szkolne-

go, w tym naboru do szkół, przedszkoli i żłobka, udzielił kompetentnych informacji radnym Pan 

dyrektor Grzegorz Czarnowski, również udzielił wyczerpującej informacji na punkt trzeci – in-

formacji o pracach remontowych i inwestycyjnych realizowanych w 2024 roku w placówkach 

oświatowych. Tutaj podczas udzielania informacji, Pan dyrektor powiedział to, o co pytał radny 

Pestka, czy muszą być w każdej szkole te elementy związane z legitymacją. Nie jest to nasz 

oczywiście pomysł, ta informacja została przekazana radnemu Pestce, jest to oczywiście zarzą-

dzenie ministerstwa. 

Jeżeli chodzi o punkt czwarty – rozpatrywanie spraw bieżących, radny Marek Szank zgłosił 

prośbę do Pana dyrektora Czarnowskiego o przygotowanie symulacji wynajmu chojnickich sal 

gimnastycznych funkcjonujących przy szkołach, żeby to zostało oczywiście przedstawione. 

Pozostały, szczegółowy materiał został przedstawiony na stronie BIP-u lub odsyłam do pisem-

nej formy protokołu nr 5/2024. Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Bardzo proszę, Komisja Budżetu i Rynku Pra-

cy, w zastępstwie przewodniczącego – Sebastian Matthes.  

− Radny Sebastian Matthes – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Zostałem poproszony przez 

przewodniczącego o odczytanie sprawozdania z posiedzenia Komisji, co zamierzam w tym 

momencie, za Państwa zgodą, uczynić. 

Wysoka Rado, Szanowni Państwo, Komisja obradowała w pełnym składzie 23 września bieżą-

cego roku. W posiedzeniu uczestniczyli też Skarbnik Miasta – Pani Wioletta Szreder oraz Pan 

Wojciech Adamowicz – dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Chojnicach. 

Dyrektor Adamowicz, w swoim wystąpieniu poinformował członków Komisji o aktualnym sta-

nie chojnickiego rynku pracy i o udziale gminy miejskiej w realizacji przypisanych zadań. Dy-

rektor przedstawił między innymi poziom rejestrowanego bezrobocia w skali powiatu i woje-

wództwa, odniósł się też do świadczeń zasiłkowych, czasu pozostawania bez pracy i zatrudnia-

nia absolwentów szkół branżowych. Przybliżył ponadto zagadnienie inteligentnych specjalizacji 

Pomorza w ramach preferowanych branż w województwie pomorskim. Dyrektor omówił też 

kwestie realizacji i finansowania w Chojnicach robót publicznych oraz całościowego programu 

prac społecznie użytecznych. Nawiązał też do programów i stypendiów stażowych. W dyskusji 

nad wystąpieniem dyrektora Adamowicza głos zabrali radni Sebastian Matthes i Kamil Kacz-

marek. Pan radny Matthes nawiązał do kluczowej dla powiatu chojnickiego branży rolno – spo-

żywczej, natomiast Pan radny Kaczmarek odniósł się do Spółdzielni Socjalnej TUR, pytając 

m.in. o preferencje dla niej i możliwości wspierania jej działalności. Pan radny przekazał ponad-

to listę 21 pytań, na które w późniejszym terminie odpowie Pan dyrektor Adamowicz. 

Następnie Pani Skarbnik szczegółowo omówiła bieżące zmiany w budżecie i wieloletniej pro-

gnozie finansowej. 

W trakcie realizacji punktu porządku obrad związanego z omówieniem materiału sesyjnego Pan 

radny Kaczmarek wypowiedział się na temat korzystniejszego dla radnych planowania termi-

nów komisji i sesji. Do tematu tego miał też wrócić na dzisiejszej sesji. 

Komisja przyjęła do wiadomości materiał sesyjny. Nie zgłoszono do rozpatrzenia żadnych 

spraw bieżących. Szczegółowy przebieg obrad komisji odzwierciedlony został w protokole. 

Dziękuję za uwagę. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję. Komisja Rewizyjna, również Pan radny Sebastian 

Matthes. 

− Radny Sebastian Matthes – Wysoka Rado, Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu. Komisja 

Rewizyjna spotkała się na jednym posiedzeniu w okresie pomiędzy ostatnimi sesjami, w dniu  

9 września. Komisja obradowała w składzie 7 radnych, 1 radny był nieobecny. Przedmiotem 
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posiedzenia Komisji, poza sprawami bieżącymi, było powołanie zespołu kontrolnego do prze-

prowadzenia kontroli w Wydziale Gospodarki Komunalnej w zakresie wykorzystania środków 

na utrzymanie zimowe dróg i chodników w okresie zimowym 2023 – 2024. Komisja taki zespół 

powołała w składzie: Maciej Bonna – kierownik zespołu kontrolnego, Zdzisław Januszewski – 

członek, Kamil Kaczmarek – członek, Iwona Skocka – członek. Termin na przeprowadzenie 

spraw związanych z kontrolą ustalono na 16 – 27 września 2024 roku. Wedle mojej wiedzy ze-

spół spotykał się dwukrotnie, pracuje jeszcze nad protokołem, w stosownym czasie zostanie on 

Państwu przedstawiony, a z protokołem z posiedzenia Komisji możecie Państwo zapoznać się  

w Biurze Rady, bądź na stronie BIP Urzędu Miejskiego w Chojnicach. Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Komisja Kultury i Sportu – Pan radny Marek 

Szank. 

− Radny Marek Szank – Panie Przewodniczący, Panowie Burmistrzowie, Szanowni Goście, 

koleżanki i koledzy radni. Przedstawiam fragmenty protokołu z trzeciego posiedzenia Komisji 

Kultury i Sportu, które odbyło się w dniu 23 września. Komisja Kultury i Sportu liczy 8 człon-

ków, a w zebraniu uczestniczyło 7 członków tej Komisji. 1 osoba była nieobecna, usprawiedli-

wienie wpłynęło do przewodniczącego Komisji. Po stwierdzeniu quorum Komisja była władna 

do podejmowania prawomocnych opinii i wniosków. Nadmieniam, że spoza komisji w posie-

dzeniu uczestniczyli: Pan Radosław Krajewicz – dyrektor Chojnickiego Centrum Kultury oraz 

Pan Łukasz Sajnaj – zastępca dyrektora Chojnickiego Centrum Kultury. 

Obecnym na zebraniu przedstawiłem następujący porządek obrad. Punkt pierwszy – analiza  

i opiniowanie materiału sesyjnego, punkt drugi – rozpatrywanie spraw bieżących. Do tej propo-

zycji nie wniesiono uwag i przystąpiono do dyskusji. Następnie zwróciłem uwagę członkom 

Komisji, że nasze spotkania, zgodnie z przygotowaną na dzisiejszą sesję Rady Miejskiej uchwa-

łą, jest ostatnim posiedzeniem Komisji pod nazwą Kultury i Sportu. Ponieważ ze strony człon-

ków Komisji nie było pytań dotyczących materiału sesyjnego Komisja Kultury i Sportu przyjęła 

do wiadomości materiał sesyjny wraz z piętnastoma projektami uchwał. 

Przechodząc do punktu drugiego naszego programu poprosiłem o zabranie głosów zaproszo-

nych gości, którzy omówili pokrótce to, co działo się w okresie wakacyjnym w naszym mieście 

i okolicy. Zastępca dyrektora chojnickiego domu kultury – Pan Łukasz Sajnaj, przepraszam 

Chojnickiego Centrum Kultury, zaznaczył, że obecnie mogą, jako załoga odpowiedzialna za 

prowadzenie danej imprezy, poszczycić się tym, że w większości zaplanowanych imprez robią 

to swoimi ludźmi, a wymieniając poszczególne imprezy podkreślił dobrą współpracę z Promo-

cją Regionu Chojnickiego i Powiatem. Aby proponowane imprezy nie nakładały się, współpra-

cują właśnie z tymi wymienionymi przeze mnie instytucjami. Omówił też logistyczne aspekty 

przygotowania propozycji kulturalnych, które są niełatwe i czasochłonne. Czasami są zmuszeni 

do zatrudnienia dodatkowych ludzi, ale w większości są to pracownicy ChCK-u. Obecnie, jak 

zaznaczył dyrektor Sajnaj, wracamy z licznymi imprezami do ChCK-u, a w planach mamy 

m.in. koncert zdobywców Fryderyka, czyli John Porter i Agata Karczewska, będzie balet kla-

syczny "Dziadek do orzechów", spektakle teatralne z naszymi lokalnymi wykonawcami, jak  

i zapraszani z zewnątrz znani aktorzy. Teraz już weekend Chojnickie Filmobranie i obchody 40-

lecia Dyskusyjnego Klubu Filmowego, skończyliśmy Dni Sztuki, a w październiku czekają nas 

wydarzenia kulturalne związane z dniami kaszubsko – pomorskimi. Będą tam między innymi 

konkursy recytatorskie, przegląd teatrów kaszubskich. Obsługujemy też jesienią wiele imprez 

jubileuszowych, a na początku stycznia zapraszamy wszystkich mieszkańców Chojnic jak zaw-

sze na koncert noworoczny. Dyrektor Krajewicz, niejako w nawiązaniu do wypowiedzi swojego 

zastępcy, wspomniał o dobrze działającym kinie i nadziejami o pobiciu rekordu frekwencji na 

seansach filmowych w Chojnicach. 

Po omówieniu spraw i zagadnień organizacyjnych zwróciłem się do Pana dyrektora Radosława 

Krajewicza o przedstawienie nam problemów związanych z nowo tworzonym budżetem pla-

cówki. Na wstępie swojej wypowiedzi Pan dyrektor powiedział, cytuję: „Za każdym razem jak 

rozmawiamy na ten temat w Komisji Kultury i Sportu, to przypominam Państwu o takim zjawi-
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sku, które się nazywa chorobą kosztów w kulturze, a polega ona na tym, że koszty rosną a bu-

dżet nie. Każde wydarzenie, każde kolejne wydarzenie, które organizujemy jest droższe i jeśli 

budżet się nie zwiększa, to można albo to wydarzenie ograniczyć, albo z niego zrezygnować. Ale 

to dotyczy nie tylko wydarzeń kulturalnych, ale też naszej bieżącej działalności, edukacji arty-

stycznej, czy chociażby funkcjonowaniu całego obiektu, jakim jest Chojnickie Centrum Kultury. 

W tym roku pani księgowa obliczyła, że aby funkcjonować w przyszłym roku na tym samym po-

ziomie co obecnie, to musielibyśmy zwiększyć swój budżet o 400 tys. zł, pomijając imprezy let-

nie. Jeżeli przykładowo chodzi o imprezy letnie, to od miasta na te imprezy otrzymaliśmy 370 

tys., a wydaliśmy na nie 486 tys. Aby obiekt funkcjonował prawidłowo, na utrzymanie pracow-

ników potrzebujemy zwiększenia dotacji o kolejne 400 tys. zł”. 

Zadałem pytanie dotyczące budżetu Chojnickiego Centrum Kultury, a dyrektor Krajewicz od-

powiedział, że budżet ChCK-u, w tym 2024 roku, wynosił 5.655.000 zł, a plan na przyszły 2025 

rok wynosi 6.231.000. Ta różnica, według Pana dyrektora, musiałaby zostać pokryta częściowo 

z dotacji płynącej z Urzędu Miejskiego, a częściowo musimy podnieść i zwiększyć dochody 

własne. Budżet jest tak skonstruowany, że planujemy powiększyć dochody własne o 17,5%, na-

tomiast wzrost dotacji musiałby wynosić 13% wówczas nasze działania pozostaną na tym sa-

mym poziomie. Stwierdziłem, że dyrekcja ChCK-u wypracowała w skali roku sporą kwotę fi-

nansową, w porównaniu do tego, co otrzymali w dotacji z Urzędu Miasta. Dyrektor odpowie-

dział, że stało się to między innymi za sprawą kina, wynajmu sal, czy też organizacji innych 

wydarzeń. Ale możliwości zarobkowe też są ograniczone, bo wiemy, że jeżeli bilet będzie zbyt 

drogi, to automatycznie przyjdzie mniej osób. Zapytałem, jak wygląda to w odniesieniu do wy-

konawców, których już zakontraktowaliśmy, czy oni też negocjują wyższe stawki? Dyrektor 

oznajmił, że nie ma negocjowania podpisanych umów, ale już wiedzą, że w przyszłym roku np. 

Noce Operetkowe będą droższe, Noc Poetów również będzie droższa, chyba że będą skromniej-

sze, ale myślę, że nie tego oczekuje nasza publiczność chojnicka. Musimy sobie zadać pytanie  

i zdawać sprawę z tego, że jesteśmy w stanie to zorganizować na jeszcze wyższym poziomie, 

ale to wszystko wiąże się nierozerwalnie z naszym budżetem. Na zakończenie naszej dyskusji, 

związanej z bieżącą działalnością Chojnickiego Centrum Kultury, podziękowałem dyrektorowi  

i wszystkim pracownikom za operatywność i bardzo intensywną działalność, szczególnie  

w okresie wakacyjnym. A biorąc pod uwagę kończącą się niebawem kadencję na stanowisku 

dyrektora, zapytałem Pana Krajewicza o jego prywatne plany na przyszłość. Obecni na posie-

dzeniu członkowie komisji usłyszeli w odpowiedzi jednoznaczną deklarację Pana Radosława – 

jeśli Pan Burmistrz uzna, że chciałby kontynuacji, to ja się tej kontynuacji podejmę. Zaznaczył 

jednocześnie, że Chojnickie Centrum Kultury to nie tylko jego osoba i dwaj zastępcy, ale też ca-

ły zespół dwudziestu paru osób, którzy wspólnie pracują na zaufanie i uznanie chojniczan.  

W nawiązaniu do wystąpień gości, Pani radna Marzenna Osowicka dopytywała o projekty 

związane z aktorstwem. Na te pytania odpowiedział Pan Łukasz Sajnaj, podkreślają zaangażo-

wanie grupy młodzieżowej, grupy dorosłej i formacji 41. Życząc wielu sukcesów i podsumowu-

jąc, Pani radna zaznaczyła, że fantastycznie jest pracować z ludźmi, którym się chce i znajdują 

w tym ogromną radość. Z kolei Pan radny Marcin Gruchała zasugerował, aby w trakcie organi-

zacji imprez wykorzystać w formie promocji zespół folklorystyczny „Bławatki”. 

Na zakończenie naszego posiedzenia Pani radna Marzenna Osowicka nawiązała do poruszonego 

niedawno przez Pana Jerzego Erdmana zagadnienia związanego z przywróceniem w naszym 

mieście Międzynarodowego Festiwalu Folkloru i stwierdziła, że on przecież nadal się rozwija  

w pobliskich miejscowościach. Pan dyrektor Radosław Krajewicz poinformował członków ko-

misji, że decyzja o rezygnacji Chojnic z uczestnictwa w Międzynarodowym Festiwalu Folkloru, 

to była decyzja władz miasta i dlatego nie będzie tej decyzji podważał, ale jako Chojnickie Cen-

trum Kultury skontaktował się z organizatorami tego festiwalu, a rozmowa miała miejsce na po-

czątku tego roku i zaproponował, żeby powrócili do naszego miasta. Związane jest to jednak  

z budżetem. Na razie organizatorzy organizują wszystko według swojego planu, czyli pomijają 

nasze miasto. Może w przyszłym roku udałoby się wrócić do Chojnic i Chojnickie Centrum 

Kultury logistycznie dałoby radę podołać temu zadaniu. Wywiązała się dyskusja na tak przed-

stawione zagadnienie, a jej efektem końcowym jest skierowany przez Komisję Kultury i Sportu 
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do Burmistrza Miasta wniosek, który przedstawiam Wysokiej Radzie: „Komisja Kultury i Spor-

tu wnosi do Pana Burmistrza o podjęcie działań celem reaktywacji w Chojnicach Międzynaro-

dowego Festiwalu Folkloru, poprzez ponowne włączenie się Chojnic w jego organizację.”. 

Ten wniosek, w głosowaniu, poparło pięciu radnych, członków Komisji, jeden z członków 

wstrzymał się od głosu, a jeden z członków Komisji nie brał udziału w głosowaniu, ponieważ 

wcześniej usprawiedliwiony musiał opuścić zebranie. Informacja o uroczystości 40-lecia Dys-

kusyjnego Klubu Filmowego "Cisza" i zaproszenie związane z tymi obchodami zakończyły na-

sze posiedzenie. Dokładny zapis protokolarny znajdziecie Państwo w Biurze Rady Miejskiej  

i na stronach Urzędu Miejskiego. 

Będąc przy głosie, poza protokołem, chciałbym jeszcze oznajmić, że w związku z przejściem na 

emeryturę dyrektora Wydziału Sportu i Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi – Pana 

Zbigniewa Buławy, chciałbym bardzo serdecznie podziękować Panu Zbigniewowi za dotych-

czasową pracę na rzecz rozwoju kultury i sportu w naszym mieście. Mimo przejścia na emery-

turę, myślę, że nadal będzie on aktywnie uczestniczył w życiu kulturalnym naszego miasta. 

W dniu dzisiejszym swoje święto obchodzą również działacze, zawodnicy i cała społeczność 

chojnickiej „Szansy”. Wszystkim osobom zaangażowanym w działalność tego stowarzyszenia 

składamy serdeczne podziękowania za dotychczasową działalność na rzecz promocji, rozwoju 

sportu i rekreacji w naszym mieście. Jednakże chcielibyśmy zapewnić, mimo tego, że nie mo-

żemy wziąć udziału w dzisiejszej uroczystości, zapewniam wszystkich młodych sportowców, 

bardzo zaangażowanych, że byliśmy i będziemy nadal wspierali ich działalność. Fizycznie dzi-

siaj nie możemy być z wami, ale duchem jesteśmy nadal z wami. Z tego, co wiem, to Pan Zdzi-

sław Januszewski będzie obecny na uroczystościach w Charzykowach, proszę więc Pana radne-

go o przekazanie naszych gratulacji i życzeń. 

Przypominam na zakończenie, że dzisiaj mamy uroczysty moment – otwarcie kolejnej sali gim-

nastycznej, która powstała przy Szkole Zawodowej nr 2, przy ogromnym zaangażowaniu Dy-

rektora Józefa Kołaka, za co w imieniu uczniów i chojnickich sportowców bardzo dziękuję Pa-

nu Dyrektorowi i Panu Staroście Markowi Szczepańskiemu. Dziękuję bardzo za uwagę. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Kolejna komisja, Komisja ds. Społecznych – 

Pan radny Andrzej Plata. 

− Radny Andrzej Plata – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panowie Burmistrzowie. Posie-

dzenie Komisji ds. Społecznych odbyło się 24 września roku bieżącego. W Komisji brało udział 

7 radnych. Po raz pierwszy, podczas posiedzenia Komisji ds. Społecznych uczestniczyli Pani 

radna Magdalena Kamińska oraz Pan radny Mateusz Wróblewski. Posiedzenie składało się  

z dwóch punktów, czyli analiza i opiniowanie materiału sesyjnego, rozpatrywanie spraw bieżą-

cych. Członkowie Komisji przystąpili do rozpatrzenia następujących projektów uchwał: projekt 

uchwały w sprawie udzielania pomocy finansowej na rzecz Gminy Miejskiej Dzierżoniów oraz 

projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości opłat w Żłobku Miejskim 

w Chojnicach utworzonym przez Gminę Miejską Chojnice, warunków częściowego zwolnienia 

od ponoszenia opłat oraz ustalenia maksymalnej opłaty za wyżywienie. 

Projekt uchwały dotyczący zmian powodowany jest wprowadzeniem programu rządowego 

„Aktywny Rodzic”. Powyższy materiał obszernie omówił i odpowiadał na pytania radnych Za-

stępca Burmistrza Pan Adam Kopczyński, który brał udział w naszym posiedzeniu. Pozostały 

materiał Komisja przyjęła do wiadomości. 

Punkt drugi, członkowie Komisji na poprzednim posiedzeniu w dniu 20 sierpnia 2024 roku 

sformułowali wniosek do Pana Przewodniczącego Rady Miejskiej, aby uzyskał odpowiedź na 

temat możliwości powstania placówki opiekuńczo-wychowawczej na terenie powiatu chojnic-

kiego. Za pośrednictwem Pana Burmistrza zostało skierowane pytanie do Starosty Chojnickie-

go. Pan Starosta odpisał pismem z dnia 11 września, cały dokument jest do wglądu w Biurze 

Rady. Pokrótce, streszczając ten materiał, w powiecie chojnickim jednostką organizacyjną rea-

lizującą zadania organizatora rodzinnej pieczy zastępczej jest Powiatowe Centrum Pomocy Ro-

dzinie w Chojnicach. Zadania określone w art. 180 ustawy o wspieraniu rodziny, systemie pie-
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czy zastępczej są realizowane przez organizatora, za wyjątkiem prowadzenia placówki opiekuń-

czo-wychowawczej. Kierując się zasadą deinstytucjonalizacji w zakresie pieczy zastępczej, od 

początku działalności PCPR bazuje na rodzinnej pieczy zastępczej, jednakże sytuacje pokazują, 

że rodzinna piecza jest niewystarczająca, zwłaszcza w zakresie zabezpieczenia natychmiasto-

wego dzieci, w tym szczególnie nastolatków. Założenia państwa zostają w sprzeczności z tym, 

co w rzeczywistości się dzieje. W samorządach brakuje środków finansowych na rozwijanie ro-

dzicielstwa zastępczego, podnoszenie wynagrodzeń związanych z zakresu wsparcia dla rodzin 

systemu rodzin zastępczych i dzieci pod ich opieką. Samorządy terytorialne są obciążone wciąż 

nowymi zadaniami bez wskazania źródeł ich finansowania. Biorąc pod uwagę powyższe ewen-

tualna decyzja o utworzeniu placówki opiekuńczo-wychowawczej uzależniona jest przede 

wszystkim od dedykowanych środków rządowych na budowę wyposażenia i utrzymanie pla-

cówki, a także pozyskanie wykwalifikowanej kadry. Obecnie podlega analizie możliwość pozy-

skania funduszy zewnętrznych na sfinansowanie utrzymania placówki opiekuńczo-

wychowawczej. Jeśli pojawi się odpowiedni program na jej utworzenie, z perspektywy lat, 

wówczas powiat będzie aplikował o powyższe środki. 

Komisja podczas posiedzenia rozwinęła dyskusję na omawiany temat. Nawiązując do odpowie-

dzi Pana Starosty, na pytania członków Komisji odpowiadał obecny podczas posiedzenia dyrek-

tor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach – Andrzej Plata. Można powiedzieć, 

reasumując powyższy punkt i tę dyskusję, należy stwierdzić, że jest potrzeba, aby na forum 

ogólnomiejskim, gminnym, powiatowym, niniejszy temat przybliżyć i zachęcić do współpracy 

między innymi organizacje pozarządowe oraz sektor prywatny. 

Obszerny protokół z posiedzenia Komisji jest dostępny w Biurze Rady oraz na stronie Biulety-

nu Informacji Publicznej. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Komisja Ochrony Środowiska, Gospodarki 

Komunalnej i Mieszkaniowej, w zastępstwie Pana Przewodniczącego – Pani radna Renata Dąbrow-

ska. 

− Z-ca Przewodniczącego Renata Dąbrowska – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Komisja 

Ochrony Środowiska, Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej odbyła się 23 września. Była  

w pełnym składzie. Prowadziłam tę komisję w zastępstwie Pana Antoniego Szlangi. Były dwa 

punkty, pierwszy – analiza i opiniowanie materiału sesyjnego oraz drugi – rozpatrywanie spraw 

bieżących. 

W pierwszym punkcie była obecna u nas na Komisji Pani Skarbnik Miasta, która bardzo szcze-

gółowo opowiedziała o zmianach budżetowych. 

Drugi – rozpatrywanie spraw bieżących, na bieżące pytania odpowiadał dyrektor Wydziału – 

Pan Jarosław Rekowski. Dokładny zapis z Komisji Ochrony Środowiska znajduje się w biulety-

nie Biura Rady. 

I druga komisja, która była, z posiedzenia Rady Samorządów Osiedlowych, odbyła się 24 wrze-

śnia. Obecnych członków, przewodniczących osiedli, było ośmioro, dwóch było nieobecnych. 

Spoza Rady na spotkaniu był obecny Zastępca Burmistrza – Pan Adam Kopczyński, dyrektor 

Wydziału Edukacji – Pan Grzegorz Czarnowski i przedstawiciel Wydziału Gospodarki Komu-

nalnej – Pani Beata Zielińska oraz nasz ogrodnik miejski – Pan Waldemar Spichalski. Na posie-

dzeniu były dwa punkty: pierwszy – analiza i opiniowanie materiału sesyjnego, drugi – rozpa-

trywanie spraw bieżących. 

W pierwszym punkcie – analiza i opiniowanie materiału sesyjnego zajęliśmy się uchwałą  

w sprawie opłat żłobkowych, gdzie bardzo szczegółowo odpowiedział na pytania dyrektor Wy-

działu Edukacji. 

Kolejne, przewodniczący Pan Piotr Kłosowski zadał pytanie odnośnie wysokości środków fi-

nansowanych, którymi dysponują osiedla i czy jest możliwe przed kolejnym przydzielaniem ta-

kich środków, żeby Burmistrz z przewodniczącymi osiedli odbył spotkanie. 
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I jeszcze ogrodnik miejski – Pan Waldemar Spichalski, który obecny był na spotkaniu, chciał 

dowiedzieć się od przewodniczących osiedli, czy wyznaczyli miejsca, gdzie mają być posadzo-

ne drzewa i mają taką deklarację złożyć do 10 października. 

Spraw bieżących jako takich więcej nie było, dokładny zapis posiedzenia znajduje się w Biurze 

Rady. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Tym samym zakończyliśmy omawianie punk-

tu siódmego porządku obrad. 

Ad. 8 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do punktu ósmego, jest to ustosunkowanie się 

do wniosków Komisji. Jak zorientowaliśmy się, wpłynął jeden wniosek i był to wniosek Komisji 

Kultury i Sportu dotyczący wskrzeszenia w mieście Chojnice Międzynarodowego Festiwalu Folk-

loru. I ten wniosek został przekazany do stosownego organu, jakim jest Pan Burmistrz, w celu usto-

sunkowania się i zajęcia stanowiska w tej sprawie. Czy na ten temat Pan Burmistrz chciałby się 

wypowiedzieć? Bardzo proszę. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Ten wniosek myślę, 

będzie rozpatrywała komisja, która będzie teraz po zmianach zajmowała się kulturą. Myślę, że 

będzie musiała wziąć pod uwagę argumenty, które zacytował Pan Przewodniczący Marek 

Szank, a były to argumenty dyrektora Chojnickiego Centrum Kultury. No, przede wszystkim 

musimy zobaczyć, czy w nowym budżecie będziemy w stanie sfinansować nasze wszystkie im-

prezy, które mamy w mieście. Natomiast ten nasz piękny festiwal, który kiedyś współorganizo-

waliśmy, nie jest oddalony aż tak bardzo, żeby do Brus tych 24 km nie pokonać i nie obejrzeć 

go ze sceny w Brusach, czy w Wielu, czy w innych miejscach. Ale to jest kwestia, tak jak po-

wiedziałem, komisji, ja tutaj moim poglądem nie chcę nikogo zarazić. 

I jeszcze jedna rzecz, która wypłynęła z Rady Samorządów Osiedlowych. Otóż dostawy na-

szych 800 drzew, które będziemy musieli posadzić do końca tego roku, rozpoczną się od 8 paź-

dziernika. Spółdzielnia Socjalna TUR jest przygotowana na sadzenie, mamy odpowiedni sprzęt 

i rzeczy niezbędne, czyli paliki, wiązania, itd. Zgodnie z tym harmonogramem, który został 

przedłożony będziemy nasadzać, a ja deklaruję Wysokiej Radzie i tym, którzy krytycznie pa-

trzyli na te 800 drzew, że nie posadzimy ich, gwarantuję bardzo szczegółowy remanent z okre-

śleniem miejsca, ilości drzew w tych miejscach, w których były posadzone. Jestem przekonany, 

że do końca jesieni zdążymy te 800 pięknych, dużych drzew posadzić. Dziękuję bardzo. 

Ad. 9 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie uzupełnienia składów 

osobowych komisji stałych Rady Miejskiej (str. 4 w biuletynie). 

Termin dzisiejszej sesji 1 października nie był przypadkowy, albowiem dzisiaj wchodzą w życie 

zmiany w statucie dotyczące komisji, a mianowicie powstała komisja kultury. Nie, przepraszam 

bardzo, powstała Komisja Sportu, natomiast część kultury przejęła Komisja Edukacji. W związku  

z tym zaistniała konieczność zmian osobowych w tych komisjach i stąd projekty uchwał. Dysponu-

jemy pisemnymi zobowiązaniami radnych do chęci brania udziału w pracach tych komisji, tak że 

nie widzę tutaj potrzeby indywidualnych zgód. Natomiast, jeżeli ktoś z Państwa radnych złożył 

takie oświadczenie, a zmieniło się jego zdanie na ten temat, to bardzo bym prosił, żeby w tej chwili 

stosowne oświadczenie złożył, czyli wycofał swoją zgodę, jeżeli takie osoby są. Nie ma, nie widzę. 

Tak że przystępujemy do głosowania. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/47/24 w sprawie uzupełnienia składów osobowych 

komisji stałych Rady Miejskiej.  
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liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/47/24 w sprawie uzupełnienia składów osobowych komisji stałych Rady Miej-

skiej została podjęta i stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Przewodniczący Maciej Polasik – w międzyczasie nasze grono opuścił radny Januszewski, udał 

się na uroczystości związane z rocznicą powstania Klubu „Szansa”, usprawiedliwiał się u mnie. Tak 

że w tej chwili jest nas na sali 17 posłów, radnych, przepraszam, i nadal nasze decyzje są wiążące.  

Ad. 10 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie powołania składów 

osobowych Komisji Edukacji i Kultury oraz Komisji Sportu (str. 8 w biuletynie).  

Bardzo proszę, Panie radny Kaczmarek. 

− Radny Kamil Kaczmarek – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, że tak powiem, symbolicz-

nie tylko do protokołu. No jest to niezwykłe postępowanie, żeby w ciele kolegialnym, w którym 

jest ośmiu radnych opozycji, nie uwzględnić wśród prezydium Rady, wśród przewodniczących, 

wśród wiceprzewodniczących, wśród przewodniczących zespołów nikogo z radnych opozycji. 

1/3 mieszkańców naszego miasta oddała głos w tegorocznych wyborach na osoby, które nie re-

prezentują koalicji rządzącej naszym miastem. I jest przejawem słabej kultury demokratycznej 

sytuacja, w której osoby, które nie prezentują sytuacji, postawy antysystemowej, postawy nega-

cji wszystkiego, tylko chcą się przyczynić do wzrostu naszego samorządu, są rugowane  

z wpływu na to, w jaki sposób kształtowana jest przyszłość naszego miasta i w jaki sposób roz-

wiązywane są jego problemy. Takiej sytuacji nie mamy ani w dużo bardziej podzielonym Sej-

mie, takiej sytuacji nie mamy w Sejmiku Województwa, takiej sytuacji nie mamy w naszym 

mieście wojewódzkim, takiej sytuacji nie mamy w Radzie Powiatu, tymczasem w Radzie Mia-

sta Chojnice nie ma miejsca na to, żeby mieszkańcy w 1/3 mieli swoją reprezentację w ciałach 

kolegialnych Rady Miasta Chojnice. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – ja nie chciałbym wracać do genezy, dlaczego tak się stało, bo to 

jest moim zdaniem już w tej chwili nieistotne. Natomiast ja chciałbym wszystkim Paniom i Panom 

radnym powiedzieć, że w każdej chwili składy komisji i składy prezydium komisji mogą się zmie-

nić. Tak że tutaj, ze swojej strony deklaruję, że to co się dzisiaj stało, to nie jest ostateczne, ponie-

waż na każdej sesji możemy przegłosować co innego. I chciałbym uciąć dyskusję na ten temat, 

dziękuję bardzo. Głosujemy. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/48/24 w sprawie powołania składów osobowych 

Komisji Edukacji i Kultury oraz Komisji Sportu.  

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 15 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 2 

Uchwała Nr IV/48/24 w sprawie powołania składów osobowych Komisji Edukacji i Kultury 

oraz Komisji Sportu została podjęta i stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Przewodniczący Maciej Polasik – w związku z potrzebą ukonstytuowania się komisji nowo 

powstałych ogłaszam 15-minutową przerwę. Dziękuję bardzo i zapraszam komisje do salki.  
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/po przerwie/  

Przewodniczący Maciej Polasik – wznawiamy obrady. Stwierdzam, że na sali jest obecnych  

17 radnych, tak że stwierdzam quorum. 

Ad. 11 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia wyboru 

przewodniczących Komisji Edukacji i Kultury oraz Komisji Sportu (str. 28 w biuletynie).  

Na Przewodniczącego Komisji Sportu wybrano Pana radnego Marka Szanka, natomiast na Prze-

wodniczącego Komisji Edukacji i Kultury – Pana radnego Bogdana Kuffla. Obaj radni wyrazili 

zgodę na bycie przewodniczącym i teraz będziemy przegłosowywać te kandydatury, ten wybór 

przepraszam.  

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/49/24 w sprawie zatwierdzenia wyboru przewod-

niczących Komisji Edukacji i Kultury oraz Komisji Sportu. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/49/24 w sprawie zatwierdzenia wyboru przewodniczących Komisji Edukacji  

i Kultury oraz Komisji Sportu została podjęta i stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Ad. 12 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gmi-

ny Miejskiej Chojnice na 2024 r. (str. 29 w biuletynie) z autopoprawką – autopoprawka stanowi 

załącznik nr 6 do protokołu.  

Bardzo proszę Panią Skarbnik o przedstawienie projektu uchwały.  

− Skarbnik Miasta Wioletta Szreder – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, od czasu, kiedy 

otrzymaliście Państwo materiały, zmieniła się treść normatywna uchwały w sprawie zmian  

w budżecie, ponieważ w międzyczasie zostało wykonane Zarządzenie Burmistrza przyjmujące 

dotacje celowe, ale również na skutek zmian dokonanych autopoprawką. 

Zatem dochody obecnie wynoszą 263.741.685,72 zł, a wydatki 294.436.602,72 zł. Zmienił się 

też deficyt budżetu, on obecnie wynosi 30.694.917 zł, a przychody 39.439.917 zł. 

Autopoprawką zmniejszamy plan dochodów i wydatków w ramach dotacji przyznanej z Rzą-

dowego Programu Odbudowy Zabytków na konserwację i restaurację średniowiecznej Baszty 

Kościelnej wraz z gotyckim murem obronnym, położonych w kompleksie Bazyliki Mniejszej  

w Chojnicach o kwotę 3.430.000 zł. Ta dotacja zostanie wypłacona w przyszłym roku, kiedy 

będzie zadanie już wykonane. 

Zwiększa się także plan dochodów i wydatków Szkoły Podstawowej nr 1 w Chojnicach o kwotę 

50.900 zł. Ma to związek ze wzrostem kosztów wyżywienia dzieci w szkole i w oddziałach 

przedszkolnych od września bieżącego roku. 

Zwiększa się także plan wydatków bieżących Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej  

w związku z wypłatą dodatków mieszkaniowych w kwocie 162.000 oraz pieczą zastępczą  

w kwocie 535.000. Tutaj, jeżeli chodzi o tę pieczę zastępczą, to duży wpływ ma zmiana przepi-

sów, które obowiązują w sumie od ubiegłego roku, gdzie są zatrudniani dodatkowi asystenci ro-

dzin zastępczych. I właśnie to spowodowało taki duży wzrost kosztów. 

Te wprowadzone wszystkie zmiany zmienią nam punkt dwudziesty uzasadnienia, które było 

przesłane w materiałach. Obecnie spowoduje to zwiększenie deficytu, który zostanie pokryty 

wolnymi środkami w kwocie 2.981.000. Dziękuję. 
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Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Do głosu zgłosił się Pan radny Kamil Kaczma-

rek. 

− Radny Kamil Kaczmarek – Pani Skarbnik, prosiłbym jeszcze, bo być może coś pominąłem,  

o wyjaśnienie, czego dotyczy ta zmiana w tej kategorii 80150 – dodatkowe 480.000 na zadania 

wymagające stosowania specjalnej organizacji nauki. I pytanie od razu, czy te zadania wynika-

jące, jak rozumiem, ze zmienionej ustawy będą miały źródło finansowania w budżecie państwa? 

Czy te pieniądze też docelowo zostaną nam w jakiś sposób przez budżet państwa zrekompen-

sowane? 

Przewodniczący Maciej Polasik – bardzo proszę, Pani Skarbnik. 

− Skarbnik Miasta Wioletta Szreder – czyli jest to realizacja zadań wymagających stosowania 

specjalnej organizacji nauki, metod pracy dla dzieci i młodzieży w szkołach podstawowych, tu 

chodzi o naukę dzieci niepełnosprawnych i to dotyczy Szkoły Katolickiej, to jest dotacja 

480.000. No, jesteśmy zobowiązani do wypłaty takiej dotacji. Część jest refundowana w ramach 

subwencji oświatowej, ale no wiadomo, że my do tej subwencji, jako samorząd, musimy dokła-

dać. 

Przewodniczący Maciej Polasik – bardzo proszę, Pan radny Kamil Kaczmarek. 

− Radny Kamil Kaczmarek – dziękuję bardzo, Pani Skarbnik za tutaj dookreślenie, wyjaśnienie 

tej jednej kwestii. I ja tutaj mam uwagi, tak naprawdę ogólne jeszcze, nie było okazji na komi-

sji. Pierwsze to, kiedy ostatnio była analizowana możliwość wyemitowania obligacji komunal-

nych celem obniżenia kosztów obsługi długu, które tak jak już kilkukrotnie wspominałem, la-

winowo wzrosły w ostatnim czasie? Drugie, to są już uwagi dotyczące polityki miasta. Wciąż 

jest… 

Przewodniczący Maciej Polasik – Panie radny, ja bardzo proszę. My jesteśmy przy głosowaniu… 

− Radny Kamil Kaczmarek – zmian w budżecie. 

Przewodniczący Maciej Polasik – projektu uchwały… 

− Radny Kamil Kaczmarek – zmian w budżecie. 

Przewodniczący Maciej Polasik – projektu Uchwały Nr 50. Natomiast bardzo bym prosił, żeby 

wnioski i oświadczenia radnych, w tym punkcie przedstawić, tak. Ja bardzo proszę, żeby Pani 

Skarbnik pozostała i będziemy odpowiadać. Natomiast teraz chciałbym przegłosować, jeżeli jest 

taka nasza wola albo odrzucić tę poprawkę... 

− Radny Kamil Kaczmarek – Panie Przewodniczący, ja tutaj rozumiem i szanuję Pana troskę  

o to, żeby wszystko było we właściwym punkcie, ale jeżeli jest to finansowane poprzez zwięk-

szenie zadłużenia naszego miasta, to w którym punkcie o tym mamy dyskutować? Naprawdę 

we wnioskach? Panie Przewodniczący, mamy dochody o 2,5 mln mniejsze niż wcześniej było 

to planowane, przed wprowadzeniem tej autopoprawki. 1,5 mln mniej tylko, jeśli chodzi o wy-

datki, więc rośnie dysproporcja pomiędzy tym, jakie mamy dochody, a jakie wydatki. Więc jako 

radny, który sprzeciwia się dalszemu zadłużeniu miasta, chciałbym właśnie w tym punkcie za-

prezentować swoje… 

Przewodniczący Maciej Polasik – czyli ja rozumiem, że Pan jest przeciwny subwencji dla Szkoły 

Katolickiej, dlatego, bo… 

− Radny Kamil Kaczmarek – bardzo słabo, bardzo słabo słyszę.  
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Przewodniczący Maciej Polasik – czy to znaczy, że Pan jest przeciwny tej subwencji, którą musi-

my wypłacić Szkole Katolickiej za kształcenie...  

− Radny Kamil Kaczmarek – ja jestem przeciwny, Panie Przewodniczący, temu, żebyśmy pod-

wyższali zadłużenie miasta w taki sposób jaki robimy to teraz, płacąc wyższe odsetki, niż było-

by to konieczne. I ostatnim przykładem… 

Przewodniczący Maciej Polasik – a w jaki sposób, niech mi Pan radny… 

− Radny Kamil Kaczmarek – ostatnim przykładem z naszej okolicy jest Grudziądz, który na 

dwadzieścia parę milionów wyemitował obligacje komunalne. Jest to coś, co nie tylko pozwala 

na obniżenie kosztów długu, ale także umożliwia chociażby mieszkańcom naszego miasta czy 

regionu, nie tylko wzięcie współodpowiedzialności za rozwój miasta, ale także uzyskanie opro-

centowania od swoich lokat, nie tylko bezpiecznego, bo gwarantowanego majątkiem miasta, ale 

także wyższego niż te proponowane na lokatach przez banki komercyjne. Więc same korzyści.  

I uważam, że w tym momencie, jeżeli dyskutujemy o tych przesunięciach w budżecie, jest to 

właściwy moment, żeby… 

Przewodniczący Maciej Polasik – dobrze, bardzo proszę Pani Skarbnik i Pan Burmistrz, w takiej 

kolejności odpowiedzieli na te wątpliwości Pana radnego. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Pani Skarbnik wyraźnie 

powiedziała, że te zmiany budżetowe będą finansowane z nadwyżki budżetowej, więc niepraw-

dą jest to, co mówi Pan radny Kamil Kaczmarek, że ta zmiana podwyższa zadłużenie miasta. To 

jest po pierwsze. Powiedział Pan przed chwilą, że te zmiany powodują wzrost zadłużenia mia-

sta. Ja dziękuję Panu Przewodniczącemu, że skupiamy się nad punktem, który Wysoka Rada 

proceduje, natomiast jesteśmy gotowi do rozmowy o obligacjach, kredytach, możemy porównać 

koszt kredytu, koszt obligacji. Z naszej wiedzy na dzisiaj wynika, że kredyt, który na przykład 

my mamy, jest tańszy niż emisja obligacji. Ale to jest kwestia do sprawdzenia i do osobnej dys-

kusji. Tak więc prosiłbym Państwa radnych, żebyśmy dyskutowali o tym, co jest przedmiotem 

zmian w budżecie, a te zmiany są finansowane, jeszcze raz podkreślam, nadwyżką budżetową,  

a nie kredytem. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Przystępujemy do głosowania... Bardzo pro-

szę, Panie radny Kaczmarek.  

− Radny Kamil Kaczmarek – Panie Przewodniczący, więc jeszcze raz. Mówiłem o tym, że –  

i precyzyjnie się wypowiedziałem, więc manipulacje Pana Burmistrza są zupełnie nie na miej-

scu – powiedziałem wprost, że ustala się dochody o 2,5 mln mniej, a o 1,5 mln mniej kształtują 

się wydatki. I tylko tyle mówiłem w kontekście tego, jaką mamy sytuację tutaj dyskutowaną.  

I dalej idąc mówiłem o tym, że w momencie, w którym zwiększa się nasze zadłużenie, bo się 

ono zwiększa, obiektywne liczby zapisane w budżecie i wieloletniej prognozie finansowej mó-

wią o tym, że na koniec bieżącego roku będziemy mieli zadłużenie wyższe, niż mieliśmy na ko-

niec roku ubiegłego. Jeżeli jest taka sytuacja, to ja zadałem pytanie, kiedy ostatni raz było anali-

zowane jakie są koszty kredytów, które mamy, i emisji obligacji. Nic, nic, nic więcej. I jeżeli 

mamy głosować zmiany w budżecie i jeżeli mamy dyskutować zmiany w wieloletniej prognozie 

finansowej, to chciałbym, żebyśmy także tę kwestię podjęli i to ma to wspólnego, że finanso-

wanie naszego długu w sposób optymalny z punktu widzenia naszego miasta może pozwolić na 

zaoszczędzenie takich środków, jakie może potrzebować chociażby nasza kultura na to, żeby 

zrealizować festiwal kultur, który był ubogaceniem oferty kulturalnej i otwierał mieszkańców 

naszego miasta na zrozumienie i poznanie innych... 
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Przewodniczący Maciej Polasik – Panie radny, ja również jestem uparty. Przystępujemy do gło-

sowania uchwały. Natomiast to, co Pan radny w tej chwili powiedział, z tą autopoprawką i z tą 

uchwałą nie ma nic wspólnego. Przystępujemy do głosowania. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/50/24 w sprawie zmian w budżecie Gminy Miej-

skiej Chojnice na 2024 r. z autopoprawką. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/50/24 w sprawie zmian w budżecie Gminy Miejskiej Chojnice na 2024 r. zo-

stała podjęta i stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

− Dyrektor Robert Wajlonis – Panie Przewodniczący, ja bym prosił na chwileczkę o głos. 

Przewodniczący Maciej Polasik – w jakim trybie można wiedzieć? 

− Dyrektor Robert Wajlonis – chodzi o oświadczenie natury formalnej. Chodzi o głosowanie. 

Wszyscy Państwo przyciskacie guzik, ale my w Statucie mamy zapisane o głosowaniu przez 

podniesienie ręki. Chodzi o to, żeby po prostu ludzie widzieli, którzy obserwują, oglądają. Oni 

nie widzą tego ekranu, a mają prawo wiedzieć, kto z Państwa radnych w jaki sposób zagłosował 

za daną sprawą. Tutaj wystarczy prosić, żeby tę rękę podnosić.  

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Cenna uwaga. Zbytnio uwierzyliśmy elektro-

nice, ale całe szczęście, że dużo uchwał zostało przegłosowanych jednomyślnie, tak że tutaj chyba 

wielkich wątpliwości nie było, kto jak głosował. Dobrze. Dziękuję bardzo. Uwaga cenna, będziemy 

podnosić ręce. Dziękuję bardzo. 

Ad. 13 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie zmiany wieloletniej 

prognozy finansowej na lata 2024 – 2042 (str. 48 w biuletynie) z autopoprawką – autopoprawka 

stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

Czy ktoś z Pań i Panów radnych ma jakieś uwagi dotyczące tej uchwały? Nie ma. W związku z tym 

przystępujemy do głosowania. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/51/24 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy 

finansowej na lata 2024 – 2042 z autopoprawką. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 16 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 1 

Uchwała Nr IV/51/24 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej na lata 2024 – 2042 

została podjęta i stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Ad. 14 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy fi-

nansowej na rzecz Gminy Miejskiej Dzierżoniów (str. 72 w biuletynie). 

Kto z Pań i Panów radnych chciałby zabrać głos w tej sprawie? Nie widzę. Przystępujemy do gło-

sowania. 
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Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/52/24 w sprawie udzielenia pomocy finansowej na 

rzecz Gminy Miejskiej Dzierżoniów. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/52/24 w sprawie udzielenia pomocy finansowej na rzecz Gminy Miejskiej 

Dzierżoniów została podjęta i stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Ad. 15 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały zmieniającej Uchwałę  

Nr LVII/700/23 Rady Miejskiej w Chojnicach z dnia 18 sierpnia 2023 r. w sprawie udzielenia dota-

cji dla Parafii pw. Ścięcia Św. Jana Chrzciciela w Chojnicach (str. 74 w biuletynie). 

Czy ktoś chciałby zabrać głos na ten temat? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania.  

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/53/24 zmieniającą Uchwałę Nr LVII/700/23 Rady 

Miejskiej w Chojnicach z dnia 18 sierpnia 2023 r. w sprawie udzielenia dotacji dla Parafii pw. 

Ścięcia Św. Jana Chrzciciela w Chojnicach. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/53/24 zmieniająca Uchwałę Nr LVII/700/23 Rady Miejskiej w Chojnicach  

z dnia 18 sierpnia 2023 r. w sprawie udzielenia dotacji dla Parafii pw. Ścięcia Św. Jana 

Chrzciciela w Chojnicach została podjęta i stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Ad. 16 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

ustalenia wysokości opłat w Żłobku Miejskim w Chojnicach utworzonym przez Gminę Miejską 

Chojnice, warunków częściowego zwolnienia od ponoszenia opłat oraz ustalenia maksymalnej 

opłaty za wyżywienie (str. 76 w biuletynie). 

Kto chciałby zabrać głos na ten temat? Pani radna Marzenna Osowicka, bardzo proszę.  

− Radna Marzenna Osowicka – ja chciałabym zapytać, jakie będą koleje losu, znaczy rodziców 

płacących na żłobek, jeżeli ten program „Aktywny Rodzic” w pewnym momencie może prze-

stanie funkcjonować? No fantastyczna wiadomość, państwo dopłaca do maluszków, ale jaką 

mamy gwarancję, że... Ile on będzie trwał? No i co potem? Czy miasto będzie wspierać również 

właśnie rodziców? Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję. Pan Burmistrz będzie odpowiadał? 

− Burmistrz Arseniusz Finster – jeżeli program przestanie funkcjonować, to wrócimy do tych 

realiów, w których byliśmy przed wprowadzeniem programu. Ale miejmy nadzieję, że rząd od-

powiedzialnie będzie ten program finansował w czasie nieograniczonym. Z takiego założenia 

wychodzimy, ale mogę zadeklarować, i to każdy chyba z Państwa będzie chronił rodziców 

przed takimi kosztami, bo 1.500 zł to jest kwota znacznie wyższa niż ta, którą rodzice świadczy-

li dzisiaj, tak? Czyli mamy 1.500, zostawiamy. Jak się zmieni, będziemy wracać do realiów, 

które były w starej uchwale. 
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Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo za odpowiedź. Czy jeszcze ktoś chciałby za-

brać głos w tym temacie? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/54/24 zmieniającą uchwałę w sprawie ustalenia 

wysokości opłat w Żłobku Miejskim w Chojnicach utworzonym przez Gminę Miejską Chojnice, 

warunków częściowego zwolnienia od ponoszenia opłat oraz ustalenia maksymalnej opłaty za wy-

żywienie. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/54/24 zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia wysokości opłat w Żłobku 

Miejskim w Chojnicach utworzonym przez Gminę Miejską Chojnice, warunków częściowego 

zwolnienia od ponoszenia opłat oraz ustalenia maksymalnej opłaty za wyżywienie została pod-

jęta i stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Ad. 17 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie uchylenia Uchwały  

Nr XXII/305/20 Rady Miejskiej w Chojnicach z dnia 23 listopada 2020 r. w sprawie wysokości  

i zasad ustalania oraz rozliczania dotacji celowych dla podmiotów prowadzących żłobki lub kluby 

dziecięce na obszarze Gminy Miejskiej Chojnice (str. 78 w biuletynie). 

Czy ktoś chciałby zabrać głos w tym temacie? Pan Burmistrz, bardzo proszę. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – Wysoka Rado, ja tylko dopowiem, że do żłobków w Chojni-

cach uczęszcza 230 dzieci, czyli 100 dzieciaczków do naszego publicznego i 130 do niepublicz-

nych żłobków. Ta decyzja o dofinansowaniu w kwocie 1.500 zł ułatwia sytuację finansową, po-

prawia sytuację finansową nie tylko dla placówek publicznych, ale też niepublicznych. I to bę-

dzie impuls, w mojej ocenie, do zwiększenia ilości miejsc w żłobkach niepublicznych. To już 

widać na przykładzie chociażby Przedszkola „Krokodylek”, gdzie nie było – to jest przykład, 

tak? – gdzie nie było w ogóle oddziału żłobkowego. Jest w tej chwili oddział żłobkowy, w któ-

rym jest dwadzieścioro dzieci. Tak więc jest i ulga dla rodziców, mamy większą dostępność,  

i też jest ulga w finansowaniu placówek niepublicznych. To jest decyzja bardzo dobra, nas też 

satysfakcjonująca. Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo za tę wypowiedź. Innych chętnych do zabrania 

głosu nie widzę, tak że przystępujemy do głosowania tej uchwały. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/55/24 w sprawie uchylenia Uchwały  

Nr XXII/305/20 Rady Miejskiej w Chojnicach z dnia 23 listopada 2020 r. w sprawie wysokości  

i zasad ustalania oraz rozliczania dotacji celowych dla podmiotów prowadzących żłobki lub kluby 

dziecięce na obszarze Gminy Miejskiej Chojnice.  

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/55/24 w sprawie uchylenia Uchwały Nr XXII/305/20 Rady Miejskiej w Choj-

nicach z dnia 23 listopada 2020 r. w sprawie wysokości i zasad ustalania oraz rozliczania do-

tacji celowych dla podmiotów prowadzących żłobki lub kluby dziecięce na obszarze Gminy 

Miejskiej Chojnice została podjęta i stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
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Ad. 18 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

przekształcenia i nadania Statutu samorządowej instytucji kultury pod nazwą Miejska Biblioteka 

Publiczna (str. 80 w biuletynie). 

Czy w tej sprawie ktoś chciałby zabrać głos? Nie widzę. W związku z tym przystępujemy do gło-

sowania.  

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/56/24 zmieniającą uchwałę w sprawie przekształ-

cenia i nadania Statutu samorządowej instytucji kultury pod nazwą Miejska Biblioteka Publiczna. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/56/24 zmieniająca uchwałę w sprawie przekształcenia i nadania Statutu samo-

rządowej instytucji kultury pod nazwą Miejska Biblioteka Publiczna została podjęta i stanowi 

załącznik nr 14 do protokołu. 

Ad. 19 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie przystąpienia do spo-

rządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu przy ulicy Droga do Igieł  

w Chojnicach (str. 83 w biuletynie).  

Czy ktoś chciałby zabrać głos w tej sprawie? Pani Marzenna Osowicka, bardzo proszę. 

− Radna Marzenna Osowicka – tak, to jest właśnie teren, który mnie osobiście troszeczkę nie-

pokoi, dlatego że ja i sporo mieszkańców byliśmy przeciwni swego czasu właśnie uchwaleniu 

mpzp przy ulicy Derdowskiego, gdzie funkcjonują Zakłady Mięsne Pana Skiby. Chodziło  

o przekształcenie z terenu zieleni i usług na teren o szczególnym oddziaływaniu, a właśnie 

uciążliwym, związanym z funkcjonowaniem przemysłu. Oddziaływaniem szkodliwym na śro-

dowisko, gdzie wokół właśnie zakładu rozpościerają się osiedla mieszkaniowe. Osiedle Hallera, 

Bursztynowe to jest ponad 7 tys. ludzi. No i niestety są spore niedogodności związane z tym, że 

jest w tej chwili emitowany hałas, który tym mieszkańcom, którzy bezpośrednio w jakiś sposób 

przez ulicę Derdowskiego graniczą z terenem i... A więc hałas, również nocny, a także dym wę-

dzarniczy. To jest właśnie coś, co powoduje dyskomfort dla mieszkańców. No i chciałabym 

właśnie dokładnie zapytać o zmiany, o te zmiany proponowane przy ulicy Droga do Igieł. Oba-

wiam się, że będzie jeszcze więcej hałasu i fatalnego odoru, smrodu po prostu, ponieważ w uza-

sadnieniu plan mówi o rozbudowie ubojni. No i ta ubojnia uzyskała decyzję środowiskową zgo-

dy na składowanie na terenie ubojni osadów, ścieków generowanych przez zakłady Skiby  

z Derdowskiego. Właśnie z ulicy Derdowskiego. Do tej pory były składowane w oczyszczalni, 

na pryzmat w oczyszczalni miasta, a teraz będą składowane na terenie ubojni bez zadaszenia.  

A więc rzeczywiście emisja odorów będzie prawdopodobnie zwielokrotniona. Czy po prostu 

miasto ma przygotować się w tej chwili na zwiększenie tych wszystkich niedogodności, zapa-

chy? Do tej pory nie znamy, pomimo że był raport przez Starostwo Powiatowe zlecony, nie 

znamy dokładnych sprawców. Bo wchodzą w grę zakłady Pana Skiby, wchodzi w grę oczysz-

czalnia miejska, no i zakłady spożywcze, mleczarnia Spomlek. I co jeszcze? Z tego co się orien-

tuję, to tam będzie rozbudowa osiedla mieszkaniowego, tam już w tej chwili są plany, że po-

wstanie ogromne osiedle mieszkaniowe. No już jest deweloper, który będzie się tym zajmował. 

Rany boskie, no przecież co my fundujemy mieszkańcom tych osiedli aktualnych i nowo po-

wstających? Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo Pani radnej. Bardzo proszę Pana Burmistrza. 
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− Burmistrz Arseniusz Finster – zanim odpowiem, to chciałem zapytać Panią radną, czy Pani 

zdaniem ten mpzp, który procedujemy, dotyczy ulicy Derdowskiego? 

− Radna Marzenna Osowicka – nie, Drogi do Igieł. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – dobrze. To uściślijmy, że ten plan nie dotyczy tamtego planu, 

który już jest uchwalony. Mówimy o zupełnie nowym obszarze. Tak? Teraz poruszyła Pani wą-

tek, bo jak Państwo wiecie, kwestie związane z ochroną środowiska i zapachami od osób praw-

nych, czyli podmiotów gospodarczych, realizuje Wydział Ochrony Środowiska Starostwa Po-

wiatowego. I z tego co ja wiem i z tej korespondencji, którą otrzymałem od Pana Starosty, wy-

nika, że Pan Starosta zarządził szereg różnych czynności kontrolnych. Był WIOŚ bardzo długo 

w Spomleku. Również kontrolowana jest firma Pana Andrzeja Skiby i nasza miejska oczysz-

czalnia ścieków. Również Pan Starosta zadysponował tzw. raport ekologiczny i od jego decyzji 

te firmy się odwołały. I z tego co wiem, trwa procedura odwoławcza. W mojej ocenie ten raport 

powinien być zrealizowany, żebyśmy wreszcie zdiagnozowali sytuację w stu procentach, żeby 

nie było takich insynuacji, że śmierdzi stamtąd, śmierdzi może stamtąd, a to nie ja. Musi być 

pewnik stuprocentowy. I teraz każda z tych firm no musi ograniczyć swoją działalność do gra-

nicy swojej nieruchomości. Taki jest wymóg i tego musimy pilnować. Nie tylko my... Właśnie 

my tego nie pilnujemy, tylko Starostwo Powiatowe, ale my musimy naciskać, żeby Starostwo tu 

pilnowało tej sytuacji, i Wojewódzki Inspektor Ochrony Środowiska.  

Wiemy o tym, my mamy świadomość, że musimy zmienić technologię higienizacji osadów na 

tzw. technologię membranową. I Miejskie Wodociągi się przygotowują do tej inwestycji, ona 

ma kosztować 40 mln zł. To jest to, odpowiadam na Pani pytanie, co my fundujemy mieszkań-

com. My będziemy fundować zmianę technologii za 40 mln zł. Mamy nadzieję, że będziemy 

mogli sięgnąć po odpowiednie fundusze. Co będzie robił Spomlek i co będzie robił Andrzej 

Skiba, tego dokładnie nie wiemy, ale znając te firmy, to pewnie dołożą należytej staranności, 

żeby te uciążliwości zniknęły. Z informacji, które posiadam, to – i to powinno ucieszyć Panią 

radną i nas wszystkich – Pan Andrzej Skiba chce swoją firmę rozbudować o kolejny zakład 

przetwórczy. W tym celu wystąpił z propozycją zakupu nieruchomości do Instytutu Hodowli  

i Aklimatyzacji Roślin. Chodzi o 6 hektarów, które przylegają do zakładów, które ma na Igłach. 

Ten zakład przetwórczy nie będzie na Derdowskiego. Czyli nie ma tego zagrożenia, które Pani 

radna widziała wtedy, że tam powstanie wielki konglomerat, czy nie wiadomo co. Ten zakład 

ma powstać przy ubojni i chłodni, które już funkcjonują. Na temat składowania odpadów ja nie 

chciałbym się wypowiadać, dopóki tematu nie przeanalizuję, ale to, co Pani powiedziała, zapa-

miętałem i sprawdzę, czy tak rzeczywiście jest. Bo każdy, kto wydaje decyzję środowiskową, 

mam tutaj na myśli czy odpowiednie instytucje, czy RDOŚ, na pewno przeanalizował wpływ tej 

sytuacji, którą Pani tutaj zdefiniowała. Tak że ta sytuacja nie może być uciążliwa. Natomiast po 

co zmieniamy ten plan i jakie to będzie miało wpływ na mieszkańców, to o taką wypowiedź 

prosiłbym Pana dyrektora Waldemara Gregusa.  

Przewodniczący Maciej Polasik – bardzo proszę, Panie dyrektorze. 

− Dyrektor Waldemar Gregus – dzień dobry Państwu. Ja myślę, że ta odpowiedź jest zawarta  

w uzasadnieniu. Po prostu linie energetyczne wychodzące z GPZ-u przy ulicy Kościerskiej 

uniemożliwiają jakby rozwój i rozbudowę istniejącego zakładu. Dlatego, tak jak Pan Burmistrz 

podkreślił, jest wniosek do IHAR-u i też jednocześnie chcielibyśmy zmienić ten plan, żeby 

umożliwić realizację planowanych inwestycji przez Zakłady Mięsne Skiba. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – jeszcze tylko dodam, jeżeli mogę, że Zakłady Mięsne Andrzeja 

Skiby zatrudniają 1 300 osób. To jest największa w tej chwili firma, obok chojnickiego szpitala 

specjalistycznego, w Chojnicach. 1 300 osób. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. W kolejności Pan radny Kamil Kaczmarek. 
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− Radny Kamil Kaczmarek – Szanowni Państwo, ja uważam, że powinniśmy tę decyzję albo 

odłożyć, albo nie wyrazić zgody na zmiany w miejscowym planie zagospodarowania prze-

strzennego. Dlaczego? Jeżeli mieszkaniec Chojnic składa wniosek do komisji skargowej i nie 

ma tam jego adresu zamieszkania, to chociaż komisja skargowa zna ten adres, to ten wniosek 

uchyla. W momencie, kiedy mieszkaniec Chojnic przychodzi z wnioskiem o pozwolenie takie 

czy inne i brakuje jednego kwitka, jest z kwitkiem odsyłany. W momencie, w którym nie do-

chowujemy, tak jak było to w przypadku pani, która starała się o bycie prezesem Promocji Re-

gionu Chojnickiego, brakuje jednego z kryteriów, to z konkursu jest eliminowana. Tymcza-

sem... 

Przewodniczący Maciej Polasik – Panie radny, ale ja naprawdę... Panie radny Kaczmarek... 

− Radny Kamil Kaczmarek – Panie Przewodniczący, ja Panu nie przerywam, będę wdzięczny 

za... 

Przewodniczący Maciej Polasik – Panie Kamilu... 

− Radny Kamil Kaczmarek – Panie Macieju... 

Przewodniczący Maciej Polasik – Panie Kaczmarek, ale ja bardzo Pana proszę, mówmy ad rem, 

tak? Mówmy od... Ja wiem, że są... Ale co to mam własnego z planem zagospodarowania? 

− Radny Kamil Kaczmarek – ja właśnie skończyłem, ja właśnie skończyłem tę analogię. I jeżeli 

okazuje się, że jest zlecony przez Starostwo przegląd ekologiczny zakładowi, który jest podej-

rzewany o to, że jest przyczyną tego nieprzyjemnego zapachu, który w Chojnicach często nam 

towarzyszy, i ten przedsiębiorca odwołuje się najpierw do Samorządowego Kolegium Odwo-

ławczego i ten nakaz jest podtrzymywany, i dalej jest zobowiązany do stworzenia przeglądu 

ekologicznego, który powie nam o ewentualnych negatywnych konsekwencjach prowadzenia 

tej działalności na środowisko przyrodnicze w naszym mieście, to czy my w takiej sytuacji, kie-

dy dalej uporczywie ten przedsiębiorca korzysta ze swojego prawa, i to jest oczywiste, i odwo-

łuje się do sądu, żeby nie przeprowadzać tego audytu, żeby nie przeprowadzić tego badania 

wpływu na środowisko, a w konsekwencji umożliwić podjęcie takich działań, które będą redu-

kować ten negatywny wpływ na środowisko, to czy w takiej sytuacji my nie powinniśmy koor-

dynować swoich działań ze Starostwem i do czasu ustalenia właśnie takiego stanu rzeczywiste-

go wstrzymać się od podejmowania decyzji, które umożliwią odbudowę. Bo jeżeli okaże się,  

że ten wpływ jest negatywny i ten wpływ negatywny będziemy tylko pogłębiać poprzez rozbu-

dowę zakładu, no to nie będziemy mogli powiedzieć, że nie wiedzieliśmy. Starostwo podjęło 

decyzję, wydało decyzję administracyjną, ta decyzja jest podważana. Jeżeli zostanie wypełniona 

i ten wpływ będziemy poznawać przynajmniej i będziemy wiedzieli, w jakim zakresie te zmiany 

mają być wprowadzone, wtedy zupełnie inna sytuacja. I o ile jestem za tym, żeby wszyscy 

przedsiębiorcy mogli się rozwijać jak najszerzej, to z poszanowaniem reguł pożycia społeczne-

go, z poszanowaniem tych naszych sąsiadów, tych naszych mieszkańców, którzy z tym zakła-

dem sąsiadują. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Kolejna do głosu Pani Marzenna Osowicka. 

− Radna Marzenna Osowicka – ten ostateczny argument wypowiedziany przez Pana dyrektora 

Gregusa z głębokim spojrzeniem w oczy – 1 300 pracowników zatrudnia Pan Skiba. 

[wypowiedź Burmistrza Arseniusza Finstera poza mikrofonem] 

− Radna Marzenna Osowicka – no dobrze, ale Pan dyrektor również potwierdził, mówicie jed-

nym głosem w tej chwili Panowie. Gratuluję czujności. 
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Przewodniczący Maciej Polasik – ad rem, ad rem, bardzo proszę. 

− Radna Marzenna Osowicka – czy to ma być dla nas argument, że ktoś, kto robi taki dobrostan 

dla 1 300 pracowników, to wolno mu naruszać dobrostan sąsiadujących osiedli i mieszkańców? 

W sensie właśnie tych, tych... Boże, od iluż to lat mieszkańcy próbują zlokalizować tego, kto 

zatruwa im życie tymi odorami. No, Pan Kaczmarek wspomniał rzeczywiście o tym audycie. 

No ja też jestem zszokowana, dlaczego te trzy zakłady odmówiły i udały się do sądu admini-

stracyjnego. Im nie zależy na tym, żeby się oczyścić z jakichś tam podejrzeń, zarzutów? Nie za-

leży na tym, żeby rzeczywiście mieszkańcy tych osiedli żyli się sobie spokojnie, mogli otwierać 

okna, wychodzić na balkony? Kiedy rzeczywiście tego robić nie mogą w tej chwili. A zdaje się, 

że to nie będzie sytuacja, która się skończy, a wręcz będzie się nasilać, no rozbudowa zakładu, 

prawdopodobnie składowanie pryzm. Te 40 mln, które zamierzacie Państwo pozyskać na uno-

wocześnienie, modernizację właśnie oczyszczalni ścieków, kiedy to nastąpi? Ile lat będziemy 

jeszcze właśnie trwać w takim zastanym wdychaniu odorów, w takiej sytuacji? Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Pan Burmistrz następny. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – ja bardzo prosiłbym... Zacznę, jeżeli Pan Przewodniczący po-

zwoli, od drugiej części. Pani używa słowa odór. A może to jest zapach? Nie wiemy. Natomiast 

tutaj ekspertem, jeżeli chodzi o starania w przeciwdziałaniu tym uciążliwym zapachom, jest Pan 

radny Krzysztof Pestka, z którym współpracuję już dosyć długo w tym zakresie i my wiemy, 

kto te zapachy emituje, prawie w stu procentach. I są działania podjęte. I WIOŚ bardzo długo 

prowadził tam czynności kontrolne. Poczekajmy, i prosiłbym Panią o cierpliwość, poczekajmy 

na wyniki tej kontroli. Tak? To jest pierwsza rzecz.  

Druga rzecz, 1 300 osób to jest pewien argument gospodarczy oczywiście, ale to nie można 

sprawy tak stawiać, że teraz będzie śmierdzieć jeszcze bardziej, bo będzie pracować 1 400. To 

nie o to chodzi. My podejmujemy dzisiaj uchwałę intencyjną o wywołaniu planu. Ten plan, jak 

Pani radna wie, no bo już na przykładzie Derdowskiego Pani na pewno nabyła dużo doświad-

czenia, jest konsultowany, opiniowany w różnych instytucjach i one dbają o to, żeby było 

wszystko w jak najlepszym porządku. Czy argumentem, że akurat Andrzej Skiba, czy Spomlek, 

czy wodociągi skorzystały z trybu odwoławczego jest tutaj argumentem, żeby tego planu nie 

wywołać? W mojej ocenie nie, ponieważ ich zdaniem oni dołożyli należytej staranności do tych 

decyzji środowiskowych, które mają i na ich bazie funkcjonują lege artis. Tak uważają. Ale my 

chcemy bardzo głęboko sytuację przeanalizować i tutaj wezwanie przez Pana radnego Kamila 

Kaczmarka do koordynacji ze Starostwem jest nie na miejscu, bo ja koordynuję te działania już 

od kilku lat, czego świadkiem na pewno też jest Pan radny Krzysztof Pestka, bo były takie spo-

tkania i w mieście, tutaj w ratuszu, i w Starostwie Powiatowym.  

Idąc jeszcze dalej, chciałem powiedzieć, że ja na przykład nie mam żalu do pewnego pana, któ-

ry chciał kserokopię mojego kalendarza i się odwołał do Wojewódzkiego Sądu Administracyj-

nego. No ma taki tryb, może odwołać. Jak sąd powie, żebym skserował mój kalendarz, to mu 

skseruję i nie ma żadnego... To jest przykład. To jest tak samo zły przykład, jak te, które podaje 

Pan Kaczmarek. Co ma wspólnego komisja skargowa z sytuacją z tym mpzp? Co ma wspólne-

go, że ktoś przychodzi, brakuje mu kwitka i odchodzi z kwitkiem? To są jakieś absurdy. Nie ro-

zumiem tych w ogóle porównań. A już w ogóle porównanie konkursu Promocji Regionu Choj-

nickiego, że zabrakło kryterium. No przecież to, to prostu nie pasuje zupełnie do argumentacji, 

którą tu używamy.  

Proszę Państwa, to jest wywołanie planu, to nie jest plan. Państwo będą ten plan analizować, 

będziecie go konsultować, będziecie wreszcie go uchwalać na koniec. Czyli to jest wstęp do te-

go. Te dwie sytuacje trzeba nałożyć, ten raport ekologiczny z planem one będą sobie biegły 

równolegle. To nie musi być tak, że musimy czekać na raport ekologiczny i dopiero potem po-

dejmiemy decyzję o wywołaniu planu. Starostwo o wszystkim wie. To nie jest tak, że my dzia-

łamy w oderwaniu od Starostwa. Dlatego proponowałbym nie hamować rozwoju firmy, tylko 
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proponowałbym, żebyśmy tę uchwałę intencyjną o wywołaniu planu podjęli, o co Wysoką Radę 

bardzo serdecznie proszę. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – kolejny głos, Pan radny Krzysztof Pestka. 

− Radny Krzysztof Pestka – bardzo dużo słów tu padło odnośnie zapachu, odoru. Z mojej strony 

chciałbym, żebyśmy my jako radni, Pan Burmistrz jako włodarz naszego miasta, przedsiębior-

stwo Pana Skiby również, odnieśli się, w cudzysłowie, z szacunkiem każdy do siebie. Więc  

w imieniu swoim i klubu chciałbym złożyć wniosek formalny o zdjęcie tego projektu uchwały  

z porządku obrad do czasu zakończenia sprawy w Wojewódzkim Sądzie Administracyjnym, 

bądź też przeprowadzenia raportu środowiskowego. Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – ja bym chciał zakończyć dyskusję w tym temacie. Będzie przy-

gotowany wniosek formalny dotyczący zdjęcia z porządku obrad tego punktu. Ja myślę, że każde 

zdanie podgrzewa atmosferę, zawsze zostaje coś powiedziane, jedno zdanie więcej i ja myślę, że 

nie... Wyartykułowaliśmy swoje stanowiska, już żadne nowe argumenty myślę, że nie padną. 

Przystępujemy do głosowania wniosku. Wniosek dotyczy zmiany porządku obrad poprzez zdjęcie 

pkt. 19 „Projekt uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospoda-

rowania przestrzennego terenu przy ulicy Droga do Igieł w Chojnicach”.  

Przystąpiono do głosowania wniosku.  

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 6 

przeciw  – 11 

wstrzymujących się  – 0 

Wniosek o zmianę porządku obrad poprzez zdjęcie pkt. 19 „Projekt uchwały w sprawie przy-

stąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu przy 

ulicy Droga do Igieł w Chojnicach” został odrzucony. 

Przewodniczący Maciej Polasik – przechodzimy do głosowania uchwały.  

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/57/24 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu przy ulicy Droga do Igieł w Chojni-

cach. 

liczba oddanych głosów  – 16 

za  – 10 

przeciw  – 5 

wstrzymujących się  – 1 

Uchwała Nr IV/57/24 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospo-

darowania przestrzennego terenu przy ulicy Droga do Igieł w Chojnicach została podjęta  

i stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

− Z-ca Przewodniczącego Jan Koperski – proszę o głos. Panie Przewodniczący, chciałbym pro-

sić o 5-minutową przerwę z przyczyn osobistych. 

Przewodniczący Maciej Polasik – 5 minut przerwy. 

/po przerwie/ 

Przewodniczący Maciej Polasik – na sali jest szesnastu radnych. Bardzo prosimy o zajęcie miejsc. 

I siedemnasty. Ogłaszam koniec przerwy. 
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Ad. 20 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości 

(str. 86 w biuletynie). 

Czy macie Państwo pytania jakieś? Nie ma. Przystępujemy do głosowania. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/58/24 w sprawie zbycia nieruchomości. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/58/24 w sprawie zbycia nieruchomości została podjęta i stanowi załącznik  

nr 16 do protokołu. 

Ad. 21 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie nadania tytułu Zasłużo-

nego Obywatela Miasta Chojnice (str. 88 w biuletynie). 

Głos chciałby zabrać Pan Burmistrz. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Dokładnie dwa zdania. 

Ja wykorzystałem tryb, który mi przysługuje w takich uchwałach, ale inspirował mnie właśnie 

mój klub ze względu na to, że Ludomiła Paczkowska też startowała do Rady Miejskiej, Rady 

Powiatu z mojego komitetu. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w tym 

punkcie? Bardzo proszę, Pani radna Iwona Skocka. 

− Radna Iwona Skocka – Drodzy Państwo, Wysoka Rado. Ludomiła Paczkowska… Ja miałam 

tę przyjemność właściwie współpracować z Panią Ludomiłą Paczkowską, działać w dwóch 

prężnych stowarzyszeniach. Pierwszym z nich to było Towarzystwo Przyjaciół Dzieci, oddział 

powiatowy Chojnice, drugie – Sabat Szefowych, jest to stowarzyszenie człuchowsko-

chojnickie. Z całym przekonaniem mogę powiedzieć, że w pełni Ludomiła Paczkowska zasłu-

guje na tak wspaniały tytuł Zasłużonego Obywatela Miasta Chojnice, ponieważ oprócz tego, że 

piastowała tak wysokie stanowisko zawodowe, była dyrektorką SP 1 w Chojnicach, także dzia-

łała bardzo prężnie społecznie i właśnie o tych działaniach mogłabym wiele opowiadać, bo fak-

tycznie kilka lat nas łączyło w tych stowarzyszeniach. I oprócz tego, że była osobą dobrą, bo tak 

potocznie można powiedzieć, nikogo nigdy nie zostawiła w potrzebie, czy to były dzieci, czy to 

były kobiety, czy to byli seniorzy. Na ich rzecz działała przez całe swoje życie, dosyć długie 

życie, które się właściwie już teraz zakończyło. Będzie nam jej po prostu brakowało. Tytuł jest 

w pełni zasłużony. Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Przystępujemy do głosowania uchwały. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/59/24 w sprawie nadania tytułu Zasłużonego 

Obywatela Miasta Chojnice. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 16 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 1 

Uchwała Nr IV/59/24 w sprawie nadania tytułu Zasłużonego Obywatela Miasta Chojnice zo-

stała podjęta i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
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Ad. 22 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie ogłoszenia roku 2025  

w Chojnicach „Rokiem Ferdynanda i Stefana Bieszków” w łączności z 100. rocznicą śmierci Fer-

dynanda Bieszka (str. 91 w biuletynie). 

Czy ktoś chciałby zabrać głos w tej sprawie? Nie ma. Przystępujemy do głosowania.  

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą Nr IV/60/24 w sprawie ogłoszenia roku 2025 w Chojni-

cach „Rokiem Ferdynanda i Stefana Bieszków” w łączności z 100. rocznicą śmierci Ferdynanda 

Bieszka. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 16 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 1 

Uchwała Nr IV/60/24 w sprawie ogłoszenia roku 2025 w Chojnicach „Rokiem Ferdynanda  

i Stefana Bieszków” w łączności z 100. rocznicą śmierci Ferdynanda Bieszka została podjęta  

i stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Ad. 23 

Przewodniczący Maciej Polasik – przedstawił projekt uchwały w sprawie ogłoszenia jednolitego 

tekstu uchwały w sprawie ustalenia cen biletów, opłat i uprawnień do bezpłatnych przejazdów  

w przewozie autobusami w publicznym transporcie zbiorowym organizowanym przez Gminę Miej-

ską Chojnice oraz przepisów porządkowych w tym transporcie (str. 93 w biuletynie). 

Jest to tekst jednolity, w związku z tym nie przewidujemy dyskusji nad tym projektem i przecho-

dzimy do głosowania. 

Przystąpiono do głosowania nad Uchwałą IV/61/24 w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwa-

ły w sprawie ustalenia cen biletów, opłat i uprawnień do bezpłatnych przejazdów w przewozie au-

tobusami w publicznym transporcie zbiorowym organizowanym przez Gminę Miejską Chojnice 

oraz przepisów porządkowych w tym transporcie. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 17 

przeciw  – 0 

wstrzymujących się  – 0 

Uchwała Nr IV/61/24 w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia 

cen biletów, opłat i uprawnień do bezpłatnych przejazdów w przewozie autobusami w pu-

blicznym transporcie zbiorowym organizowanym przez Gminę Miejską Chojnice oraz przepi-

sów porządkowych w tym transporcie została podjęta i stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Ad. 24 

Przewodniczący Maciej Polasik – punkt dwudziesty czwarty – wnioski i oświadczenia radnych. 

Czy do Komisji Wnioskowej wpłynęły wnioski? Przewodniczącym komisji jest? Aha, dwóch 

członków, przepraszam. Pan Kamil Kaczmarek zgłosił się pierwszy, bardzo proszę. 

− Radny Kamil Kaczmarek – jeżeli ma być przedstawione jakie wnioski zostały udzielone, to 

może członkom tej Komisji Wnioskowej udzielę głosu. Chciałem tylko zaznaczyć, że dwie mo-

je wypowiedzi zostały złożone w trybie art. 44 Statutu Miasta do protokołu i ich treść w formie 
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tekstowej przekażę w Biurze Rady, żeby można było to bez wysłuchiwania i bez korekty wpro-

wadzić. Dziękuję bardzo. (wystąpienia pod protokołem) 

Przewodniczący Maciej Polasik – chciałem o tym powiedzieć we własnym zakresie, ale Pan radny 

mnie ubiegł, tak że dziękuję bardzo. I Pan radny Radosław Kołak, bardzo proszę. 

− Radny Radosław Kołak – na moje ręce trafiło skierowanie projektu uchwały dotyczącego 

przekształcenia Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej MOPS w Centrum Usług Społecznych 

do analizy działu prawnego. I tutaj radny Krzysztof Pestka – Przewodniczący Klubu Radnych 

PiS. 

Przewodniczący Maciej Polasik – głosujemy w związku z tym ten wniosek. Zaraz przygotujemy 

jego tekst. Bardzo prosiłbym komisję, przedstawiciela komisji, żeby nam ten wniosek dostarczyć. 

Panie radny, swoje pismo jak gdyby zatytułował Pan sam prośbą. W związku z tym jak Pan określa, 

czy jest to wniosek Pana w imieniu klubu, czy to jest prośba?  

− Radny Krzysztof Pestka – jest to wniosek do skierowania tego pisma do działu prawnego  

w kwestii analizy i dalszego procedowania i prac w komisjach. 

Przewodniczący Maciej Polasik – jeszcze ktoś chciał głos zabrać? Panie Burmistrzu, bardzo pro-

szę. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – Wysoka Rado, ja nie chciałbym być przeciwny tej inicjatywie, 

tylko troszeczkę ten wniosek jest źle sformułowany, bo tu już się mówi o uchwale. Projektu 

uchwały. Skierowanie projektu uchwały. Żeby powstał projekt uchwały, no to trzeba przepro-

wadzić analizę celowości przygotowania takiego projektu uchwały. Wiem, że centra usług 

wspólnych funkcjonują w niektórych miastach, u nas te zadania są realizowane troszeczkę ina-

czej. Moim zdaniem jakikolwiek projekt uchwały powinien być poprzedzony dyskusją i pracą  

w komisji społecznej lub innych komisjach Rady Miejskiej. Bo żeby się przekonać o czymś, czy 

coś jest słuszne, czy nie jest słuszne, trzeba przeanalizować bieżącą sytuację, postawić diagnozę 

stanu obecnego i w oparciu o analizę SWOT wskazać mocne i słabe strony funkcjonowania cen-

trum usług wspólnych, czy MOPS-u z jednostkami, które funkcjonują w mieście. Tak więc tutaj 

jak gdyby, proszę się nie obrażać na mnie, ale stawiacie Panowie na ostrzu noża, że ma powstać 

projekt uchwały. A dlaczego ma powstać projekt uchwały? My musimy się przekonać, że 

chcemy tego projektu uchwały. Dlatego tu poddaję to pod rozwagę Państwu radnym. Ja chętnie 

przeanalizuję sytuację centrów usług, czy one działają bardziej optymalnie, taniej, jakie są ko-

rzyści z ich funkcjonowania po prostu dla ogółu społeczeństwa. Ale daleki byłbym od tego, że-

by już deklarować projekt uchwały. 

Przewodniczący Maciej Polasik – Pan radny Krzysztof Pestka, bardzo proszę. 

− Radny Krzysztof Pestka – wniosek ten ma, jakby to powiedzieć, za zadanie skierowanie tego 

projektu uchwały do działu prawnego w kwestii analizy. Od kwestii prawnych, potem skiero-

wanie do Komisji ds. Społecznych, jeżeli przejdzie oczywiście pomyślnie Komisję ds. Społecz-

nych, wtedy dopiero skierowanie jako projekt uchwały w celu uchwalenia. 

Przewodniczący Maciej Polasik – ja myślę, przegłosujmy... Jeszcze Pani Agnieszka Lewińska. 

Bardzo proszę, Pani radna Agnieszka Lewińska. 

− Radna Agnieszka Lewińska – [początek wypowiedzi poza mikrofonem] …ale na dzisiaj nie 

widzę potrzeby wniosku waszego klubu, żeby podjąć analizę. Myślę, że pracownicy MOPS-u, 

niejeden porównywał, czy lepiej działać pod MOPS-em, czy jako CUS. Nie mówię, żeby nigdy 

do tego nie dojdzie, ale na dzisiaj nie widzę takiej potrzeby, żeby ten wniosek procedować… 

[reszta wypowiedzi poza mikrofonem] 



32 
 

Przewodniczący Maciej Polasik – głosujemy nad wnioskiem Pana radnego Krzysztofa Pestki, 

który złożył go w imieniu Klubu PiS. Jest to wniosek o skierowanie projektu uchwały dotyczącej 

przekształcenia Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Centrum Usług Społecznych do analizy 

działu prawnego. 

Przystąpiono do głosowania wniosku. 

liczba oddanych głosów  – 17 

za  – 6 

przeciw  – 5 

wstrzymujących się  – 6 

Wniosek o skierowanie projektu uchwały dotyczącej przekształcenia Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Centrum Usług Społecznych do analizy działu prawnego został przyję-

ty. 

Przewodniczący Maciej Polasik – Komisja Wnioskowa, Pan radny Jan Koperski, bardzo proszę.  

− Z-ca Przewodniczącego Jan Koperski – na moje ręce nie wpłynął żaden wniosek. 

Przewodniczący Maciej Polasik – Pani radna Marzenna Osowicka. 

− Radna Marzenna Osowicka – ja zwracam się właśnie do szanownych Państwa radnych z za-

pytaniem, tudzież wnioskiem, czy wypełniliście już Państwo ważny, powstający dokument... 

Źle. Geoankietę dotyczącą ważnego, powstającego dokumentu – planu adaptacji do zmian kli-

matu miasta Chojnice. Jest jeszcze tydzień, żeby właśnie znaleźć ten wniosek i go wypełnić. Ta 

geoankieta jest formą konsultacji. Plan adaptacji przygotowuje naukowiec. I o co chodzi? Tym-

że miejskim planem adaptacji do zmian klimatu dla miasta Chojnice zajmuje się Wydział 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Odpadami w ratuszu. No tak tu mam troszeczkę żalu, że no-

wi radni nie zostaliśmy poinformowani właśnie o tych planowanych zmianach. Natomiast to się 

ukazało już w zeszłym roku w mediach. Natomiast chodziłoby też o taką akcję edukacyjną dla 

nas, żebyśmy... podobnie chodzi też o ogólny plan właśnie, który będzie sporządzany. Dowie-

działam się również, że konsultacje w formie warsztatów dla sporządzania miejskiego planu ad-

aptacyjnego są przewidziane na 22 października o godzinie dwunastej. To jest taki czas, kiedy 

większość ludzi jest w pracy, więc czy można poprosić jednak o te konsultacje w godzinach już 

dostępnych, popołudniowych. No i co jeszcze? Ten termin geoankiety, który wygasa w przy-

szłym tygodniu, został ustalony przez zewnętrznego specjalistę, który tę ankietę sporządził.  

No i to już ukazało się 15 grudnia minionego roku. I o co tu chodzi? Chodzi o wpływ zmian 

klimatu, a nie o zanieczyszczanie naszego środowiska kopciuchami. To nie jest właśnie wpływ 

zmian klimatu, natomiast chodzi o adaptację miasta do tych zmian. Tak że wnioskuję i zachę-

cam, żebyśmy zapoznali się właśnie z tym planem i wypełnili ankietę, z tą ankietą. Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Pan Marek Szank, bardzo proszę. 

− Radny Marek Szank – w nawiązaniu do wyboru mojej osoby na stanowisko Przewodniczące-

go Komisji Sportu chciałbym podziękować wszystkim radnym za zaufanie i jednocześnie poin-

formować, że gościem na pierwszym naszym posiedzeniu Komisji Sportu będzie trzykrotny 

brązowy medalista olimpijski Pan Lech Stoltman, który przyjął moje zaproszenie. A w związku 

z tym, że były zapytania dotyczące możliwości spotkania, zadania pytań, chciałbym wszystkich 

radnych, zainteresowanych radnych, zaprosić na to spotkanie i poinformować, że również prze-

analizujemy sytuację związaną z wykorzystaniem sal gimnastycznych w chojnickich szkołach 

podstawowych, o co prosiłem Pana dyrektora Czarnowskiego. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Pan radny Kamil Kaczmarek, bardzo proszę. 
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− Radny Kamil Kaczmarek – tak jak Pan Przewodniczący prosił, dziękuję za głos. W tym punk-

cie poruszę te kwestie, które wcześniej rozpocząłem, ale nie dane mi było kontynuować. Więc 

w nawiązaniu do Komisji Budżetu i Rynku Pracy bardzo rzetelnie oddał treść tych wypowiedzi 

Pana dyrektora kolega radny Sebastian Matthes. Natomiast no chciałbym w swoim oświadcze-

niu przytoczyć pewne fakty. Bezrobocie rok do roku wzrosło o 13% dla miasta Chojnice i jest 

to wskaźnik niepokojący. Mieliśmy około 820, teraz mamy 930 bezrobotnych i tendencja jest 

jednoznaczna. Pan dyrektor mówił o wydłużeniu terminu przyznawania zasiłków, a jest to wy-

nik tego, że bezrobocie w naszym powiecie w tej chwili przekroczyło 150% tego bezrobocia, 

jakie mamy we wskaźnikach krajowych. Możemy się tym szczycić, ale jest to przykry wynik. 

Jeżeli chodzi o Inteligentne Specjalizacje dla Pomorza, które są jedną z osi rozwojowych dla 

naszego województwa, ujętych w dokumentach unijnych, to jest to infrastruktura offshore i por-

towo-logistyczna, do której, jak poinformował Pan dyrektor, nie do końca się łapiemy. Jeżeli 

chodzi o technologie interaktywne, to też one są raczej zastrzeżone dla politechnik, uniwersyte-

tów, a nie dla ośrodków takich jak nasz. I technologie ekoefektywne, gdzie też trudno nam ry-

walizować z większymi ośrodkami o to, żeby podejmować rywalizację w tym zakresie. Więc 

jest szereg wyzwań, którymi należy się zająć, a jednocześnie uzyskaliśmy informacje o tym, że 

co prawda inne spółdzielnie socjalne otrzymują wsparcie, otrzymywały wsparcie w zakresie do-

finansowania składek społecznych, to nasza spółdzielnia chojnicka takiego dofinansowania nie 

otrzymuje. I to są rzeczy, które zdecydowanie są niepokojące i są do poprawy, żebyśmy nie żyli 

w takim przekonaniu, że wszystko jest pięknie i kolorowo.  

Jeżeli chodzi o sprawy bieżące, wracam do dokumentu, który został nazwany młodzieżową stra-

tegią Chojnic, czy Chojnicką strategią młodych. W tym dokumencie są konkretne postulaty. 

Cieszę się, że 10 października ma się odbyć festyn, który będzie podejmował problematykę 

zdrowia psychicznego młodych ludzi, ale tu są potrzebne konkretne działania, konkretne projek-

ty, konkretne środki na to, żeby taką pomoc realizować. I chociażby przed chwilą przegłoso-

wywane Centrum Usług Społecznych jest jedną z tych inicjatyw, która ma w tym kierunku iść. 

Natomiast chciałbym prosić o rzetelne zajęcie się tematyką tą, którą ten raport poruszał i w któ-

rej młodzi ludzie postulowali konkretne rozwiązania. Ich głos może nie być słyszalny, chociaż-

by dlatego, że w Statucie Młodzieżowej Rady Miasta zapisaliśmy, uchwalając Statut, że powin-

na się spotykać raz na kwartał. I jeżeli strona internetowa mnie nie wprowadziła w błąd, to 

ostatnie takie posiedzenie miało miejsce 21 lutego. Gdzie drugi kwartał? Gdzie trzeci kwartał? 

Gdy rozmawiałem z koordynatorem tej rady w czerwcu, informował mnie, że takie posiedzenie 

będzie we wrześniu. Nic mi nie wiadomo, żeby się odbyło. Nie zaniedbujmy młodych ludzi, 

ponieważ to my jesteśmy odpowiedzialni za włączenie ich w pracę na rzecz samorządu, we 

włączenie się w reguły demokratyczne, we włączenie się we współodpowiedzialność za losy 

naszego miasta. Jesteśmy starzejącym się społeczeństwem i jeżeli chcemy zadbać o to, żeby 

młodzi ludzie chcieli tutaj mieszkać, chcieli tutaj wracać, to musimy się o to aktywnie zatrosz-

czyć. A gdzie mówić o trosce, jeżeli wciąż przybywa wandalizmu na nawet zabytkowych bu-

dynkach w centrum miasta – FZGT, MKS i innych takich, a młodzi ludzie wciąż nie mają wy-

znaczonej przestrzeni, którą w uchwale Rady Miasta postulowali dla realizacji swoich graffiti.  

I tutaj też jest konkretne działanie samorządu, z którego już dłuższy czas się nie wywiązujemy 

jako wspólnota samorządowa.  

Ostatnia już kwestia, dużo drobniejsza od tych, o których wspominałem wcześniej, to kwestia 

piłkochwytu, piłkołapu, tak naprawdę ochrony boiska na terenie osiedla Kolejarz, boiska orlik, 

która jest tematem, do którego wracamy co kilka lat, a które było przyobiecane w trakcie zebra-

nia mieszkańców pół roku temu, w kwietniu bieżącego roku. Inwestycja drobna, inwestycja, 

której brak powoduje, że mieszkańcy tamtej ulicy ciągle muszą wyciągać piłki ze swojego 

ogródka, ciągle muszą podnosić donice, a wynika po prostu z zaniedbania przy budowie tego 

obiektu. I wielokrotnie ta sprawa była opisywana przez portale, wielokrotnie urzędnicy miasta 

się tym zajmowali. Mam nadzieję, że nowy dyrektor wydziału zajmującego się sportem do-

mknie ten temat. Bo bardzo cieszy wybudowanie Modraka, gdzie te ochrony są właściwe, bar-

dzo cieszy, że bulodrom wreszcie otrzymuje taki kształt, na jaki zasługiwał i są te siatki, które 
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piłki zatrzymują, pomimo że obok są garaże, dużo mniej narażone na to, żeby cokolwiek zostało 

tam zniszczone, ale takich spraw nie powinniśmy zaniedbywać.  

I ostatnia drobna kwestia to jest kwestia tego, że jako samorząd musimy być odpowiedzialni  

i realizować te zobowiązania, jakie posiadamy. Mieszkańcom osiedla kolejowego zapowiedzia-

no, że po sprzedaży nieruchomości w centrum osiedla, która była w zasobach miejskich, komu-

nalnych, te środki, które zostaną przez miasto uzyskane ze sprzedaży tej nieruchomości, zostaną 

reinwestowane na terenie osiedla. Pierwszą propozycją, taką narzuconą z zewnątrz, niewynika-

jącą z decyzji samorządu mieszkańców osiedla, było usytuowanie tam miasteczka rowerowego. 

Ona się spotkała z jednoznacznym sprzeciwem, ponieważ mieszkańcy konsekwentnie w swoich 

uchwałach domagali się świetlicy osiedlowej, świetlicy osiedlowej, która będzie miejscem inte-

gracji dla osób starszych, dla młodzieży, dla spotkania się przez samorząd mieszkańców osie-

dla. Niepokoi mnie, że w kolejnych zmianach budżetowych, pomimo tego, że te środki ze 

sprzedaży już dawno zostały przez miasto zutylizowane, nie znajdują się projekty świetlicy 

osiedlowej ani dla naszego osiedla, ani dla osiedla Pawłówko, ani nie ma altany, która była za-

powiadana na ulicy Ustronnej też w trakcie spotkań samorządów mieszkańców osiedli. Dzięku-

ję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Pani radna Marzenna Osowicka, bardzo pro-

szę. 

− Radna Marzenna Osowicka – ja mam kilka spraw rzeczywiście. Chciałam poinformować 

Państwa, że niedawno zakończyła się ogólnopolska akcja „Stop łańcuchom”, czyli akcja na 

rzecz ochrony praw zwierząt. Wymagana była niesamowita liczba 100 tys. podpisów, żeby no-

welizacja, żeby projekt nowelizacji ustawy znalazł się w Sejmie, i nasze oczekiwania przekro-

czyły niesamowicie tę wymaganą liczbę podpisów, ponieważ zebrano w całej Polsce aż 534 077 

głosów. Chojniczanie także wsparli tę akcję, razem z Mirką Dalecką, […] z „Chojnice – Tu Bije 

Moje Serce” staraliśmy się właśnie zebrać również podpisy. To było 572 sztuki aż. Może to nie 

jest w porównaniu do całości jakaś imponująca liczba, ale proszę wziąć pod uwagę, że miesz-

kańcy musieli podać swój PESEL, adres zamieszkania. I to jest jednak niezbyt właśnie dobrze 

postrzegane, ludzie boją się tych swoich PESEL-i użyczać. Natomiast akcja była przeprowa-

dzona w sposób bardzo taki konsekwentny. Mieliśmy maskownice. Tak że, podobnie jak na 

wyborach, następna osoba podpisująca nie widziała danych właśnie poprzednika. No i chciała-

bym właśnie bardzo podziękować osobom, tudzież placówkom, które wykazały bardzo duże za-

angażowanie, a więc przede wszystkim lecznice weterynaryjne, m.in. Pani […] przy ulicy Pił-

sudskiego, pani lekarz weterynarz, przy ulicy Strzeleckiej też pracownicy i właściciele zaanga-

żowali się, przychodnia weterynaryjna VetMedica – Gałczyńskiego i sklep Pako – sieć sklepów 

zoologicznych przy Sukienników. Wsparli nas także dyrektorzy szkół podstawowych, zachęca-

jąc pracowników właśnie, głównie nauczycieli, do składania podpisów, a także Powiatowej 

Bursy dla Młodzieży Szkolnej, Miejskiej Biblioteki Publicznej i centrum medycznego Gemini 

Promedica. Bardzo zaangażowała się również działaczka ekologiczna […] i Pan […]. Tak że 

czekamy teraz na decyzję Sejmu, kiedy ten projekt nowelizacji ustawy znajdzie się właśnie pod 

obradami posłów w Sejmie. Nie był nowelizowany od 97. roku. Powódź i tragedie z tym zwią-

zane też pokazały, że wiele zwierząt zginęło, psów zwłaszcza, które były przywiązane do bud, 

nie miały szans na przeżycie. To jest właśnie ta sprawa.  

Druga. Dbając o tężyznę fizyczną, o aktywność, zapraszam serdecznie 12 i 13 października na 

weekend, można wziąć udział w wieloboju uniwersalnym. To już piętnasta impreza w Chojni-

cach. Wspiera nas Urząd Miejski, Starostwo Powiatowe, tak że zapraszam. Dziewięć dyscyplin 

sportowych. Taki niecodzienny zestaw typu: szachy, tenis stołowy, rzut oszczepem, bieg sprint 

oczywiście, skok w dal, pływanie, wyciskanie w leżeniu. No, zapraszam serdecznie. 

I co jeszcze tutaj? Bardzo się cieszę z tej dyskusji, która została wywołana, odbyła się na komi-

sji społecznej. Myślę, że my jako radni możemy rzeczywiście wiele zdziałać, nawet i aplikując 

do zewnętrznych władz, powiedzmy nawet, i ministerstwa w kwestii placówki opiekuńczo-

wychowawczej. Andrzej, nasz kolega, przedstawił nam rzeczywiście ogromne trudności z pozy-
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skaniem funduszy, ale też ogromny problem związany właśnie z brakiem miejsc. Tak że takie 

pytanie, jeśli mogę zadać, jakie właśnie efekty rozmów tych piątkowych w tej kwestii w łonie 

Platformy? Dziękuję ślicznie. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Pan radny Patryk Tobolski. 

− Radny Patryk Tobolski – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. W dniu dzisiejszym zgłosi-

łem się do zarządów dwóch największych klubów – jednego klubu piłkarskiego Chojniczanka  

i klubu futsalowego Red Devils. W związku z dziesięcioleciem karty „Duża Rodzina Chojnic-

ka” o zwiększenie, rozszerzenie, jak to powiedzieć, oferty, którą mamy, o jednorazowe lub cho-

ciaż czy dwu, żeby dwa razy w roku dostały rodziny wielodzietne darmowy bilet na mecze 

Chojniczanki lub futsalu. Zgłosiłem taką prośbę również tutaj do Pana Przewodniczącego Ko-

misji Sportu, do Pana Przewodniczącego Rady Miasta i do Pana Burmistrza o wsparcie takiej 

inicjatywy. Zwracam się również do Państwa, w miarę możliwości oczywiście każdego, żeby 

poprzeć tę inicjatywę, bo wiadomo dzieci dzisiaj coraz więcej siedzą przed telefonami, żeby 

wyszły na dwór, zapoznały się z naszymi drużynami, żeby związały się z nimi emocjonalnie  

i żeby rozwijał się sport w naszym mieście. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Ja tylko mam pytanie do Pana radnego, bo to 

pismo otrzymałem od Pana, ale tu jest zaadresowane do zarządu. Czy zarząd jeszcze otrzymał? 

− Radny Patryk Tobolski – oczywiście otrzymał zarząd obydwóch klubów dzisiaj rano. Zarządy 

otrzymały. Ja tylko proszę Panów o wsparcie. 

Przewodniczący Maciej Polasik – ku pamięci, bo ja już nie jestem członkiem zarządu od kilku lat, 

tak że... 

− Radny Patryk Tobolski – ja wiem, ale widnieje Pan na stronie jako osoba honorowa. 

Przewodniczący Maciej Polasik – ja już mogę obiecać, że to się stanie. Dziękuję. Pan Andrzej 

Plata, bardzo proszę. 

− Radny Andrzej Plata – Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo. Odpowiadając na zapyta-

nie Pani Marzenny, faktycznie temat, o którym mówiliśmy podczas posiedzenia Komisji ds. 

Społecznych, instytucjonalnej pieczy zastępczej jest naprawdę tematem bardzo szerokim, 

skomplikowanym się okazuje i nieprostym w realizacji. Brałem udział w posiedzeniu właśnie 

też w zeszły piątek tzw. koalicji na rzecz pieczy zastępczej. Temat jest omawiany, występowała 

nowa Pani Wojewoda, która sprawuje w Urzędzie Wojewódzkim swoje stanowisko. Jest toczo-

na, powiem szczerze, na forum ogólnopolskim bardzo szeroka dyskusja w tym temacie i bę-

dziemy się tej dyskusji przyglądać i w niej uczestniczyć, ponieważ naprawdę problem na-

brzmiewa. Piecza zastępcza sama w sobie ma pewnego rodzaju... przeżywa w tej chwili kryzys. 

Widzimy to na terenie naszego powiatu, ale to jest nie tylko... Możemy się pochwalić, prak-

tycznie rzecz biorąc, w naszym powiecie chojnickim, że mamy teraz do wykonania bodajże dwa 

niewykonane postanowienia o umieszczeniu w placówkach opiekuńczo-wychowawczych, gdzie 

są niektóre powiaty, które idą w dziesiątki. Codziennie dostajemy zapytania z całej Polski  

o wolne miejsca w pieczy zastępczej, o wolne miejsca w instytucjonalnej pieczy zastępczej, któ-

rą nie dysponujemy na terenie naszego powiatu. I będziemy o tym rozmawiać, będziemy tę 

sprawę podnosić. Najbardziej doskwierają nam braki miejsc w interwencyjnej pieczy zastęp-

czej, gdzie w ramach interwencji nie możemy tego zabezpieczać. Temat będzie rozmawiamy, 

tak jak powiedziałem wcześniej, i podczas komisji to padło. Będziemy zachęcać organizacje 

pozarządowe, a także nawet prywatny sektor, aby w tym uczestniczyć i żeby faktycznie nas  

w jakiś sposób wesprzeć. Nie ma programów ogólnopolskich, rządowych, nie ma unijnych, któ-

re by tworzyły placówki opiekuńczo-wychowawcze, dawały jakieś środki na utworzenie wła-

śnie tej formy pieczy zastępczej, też rodzinnej. Mam nadzieję, że… Wiem, że tak jak usłysza-
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łem od Pani Wojewody, ale tak samo jeszcze od przedstawiciela strony rządowej, że temat jest 

szeroko omawiany. Został założony zespół w tym kierunku, który będzie właśnie na ten temat 

obradował. Będziemy bacznie obserwować tego wyników. A ja ze swojej strony powiem osobi-

ście, że na pewno tej sprawy nie odpuszczę. Dziękuję. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Pan radny Marek Szank, bardzo proszę. 

− Radny Marek Szank – ja, podobnie jak Pan Przewodniczący Maciej Polasik, mimo tego, że 

Państwa skierowanie prośby jako stowarzyszenia jest skierowane do zarządu, chciałbym  

w imieniu całej społeczności związanej z chojnickim futsalem wesprzeć tę inicjatywę i stwier-

dzić autorytatywnie, że będziemy zadowoleni i miło nam będzie gościć was na meczach klubu 

Red Devils. Zapraszam serdecznie. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję. Widzę, że się rozpędzamy. Pan radny Kamil Kaczma-

rek. Bardzo proszę. 

− Radny Kamil Kaczmarek – bardzo dziękuję, Panie Przewodniczący. Naprawdę króciutko. 

Pomiędzy czerwcem a lipcem pozwoliłem sobie zadać pytania dotyczące wyników ósmoklasi-

sty i formy wspieranie nauczycieli w samorozwoju i w osiąganiu jak najlepszych wyników. Zo-

stałem wtedy poproszony i pouczony, że te wyniki, które były wtedy publikowane, są wynikami 

jeszcze nie do końca pełnymi, były odwołania i inne tego typu rzeczy, przełożone egzaminy.  

W tej chwili 20 września zostały opublikowane całościowe wyniki testów, czy tam egzaminów 

ósmoklasisty i są one dla naszego miasta mało korzystne. Mamy gorszy wynik niż średnia dla 

województwa, gorszy wynik niż średnia dla kraju. I tutaj mój apel o to, żebyśmy w gronie ko-

misji edukacji, w gronie dyrektorów, nauczycieli, poszukali tych dobrych wzorców, które mogą 

nam pomóc w tym, żeby tę chociaż średnią wojewódzką i krajową dogonić, a docelowo i prze-

gonić, bo naprawdę nie chcę dramatyzować, ani wskazywać winnych, to nie o to chodzi, w inte-

resie nas wszystkich jest to, żeby w zakresie tej edukacji, za którą my jako samorząd gminny je-

steśmy odpowiedzialni, te wyniki sytuowały naszych uczniów w gronie tych, którzy mogą iść 

do najlepszych szkół i rywalizować jak równi z równymi albo wręcz swoimi zdobytymi kwali-

fikacjami i wiedzą przewyższać innych uczniów. Tymczasem w tej chwili niestety tak się nie 

dzieje i to nie jest jakby statystyka tylko tegoroczna. W latach ubiegłych nie było znacząco le-

piej, więc myślę, że jest to temat, który warto po prostu podjąć. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. Wyczerpaliśmy listę... Pan Burmistrz. Tak się 

domyśliłem, że będzie chciał zabrać głos na temat ósmoklasistów. 

− Burmistrz Arseniusz Finster – a tu się Pan Przewodniczący pomylił, bo chciałem zabrać głos 

w innym temacie. Jeżeli padł ten pomysł, to warto się do niego odnieść, myślę tutaj o obliga-

cjach. Jak Państwo wiecie, Polska jest krajem, w którym jest najwyższy WIBOR w Europie – 

5,75. Polska jest krajem, w którym są najdroższe kredyty hipoteczne. Pomijam, że i ceny prądu 

też, ale zostawmy prąd. I teraz tak, jeżeli my mamy kredyt zaciągnięty w tym roku w drodze 

uchwały Rady Miejskiej z grudnia z marżą banku 0,4%, teraz proszę wykonać proste działanie – 

5,75 plus 0,4 to jest 6,15. Tak? 6,15. To jest taki koszt tego kredytu. Wkłady terminowe w ban-

kach na rok, na dwa, to jest minimum 6%. To ile musiałyby... Jaki byłby koszt obligacji, żeby 

ludzie je kupili i żeby one mogły konkurować z wkładami terminowymi w banku? No co naj-

mniej 7-8%, żeby to miało rację bytu. Tak więc w dzisiejszych realiach obligacje, nawet komu-

nalne, a mamy doświadczenie, kiedyś emitowaliśmy obligacje komunalne poprzez Bank Ochro-

ny Środowiska, byłyby droższe. Oprócz tego należy doliczyć jeszcze koszt emisji obligacji. No 

więc tu już dochodzimy mniej więcej do 8%, patrząc na koszt pieniądza. Najważniejsze jest to, 

żeby w uwarunkowaniach makroekonomicznych pieniądz był tańszy w Polsce, no ale tu jest ro-

la Narodowego Banku Polskiego, który przy inflacji 4,5%, czy 4% trzyma WIBOR 5,75. To jest 

dla mnie zupełnie niezrozumiałe. Tak? Dlaczego Polacy mają najdroższe kredyty, dlaczego 

mamy najdroższy koszt pieniądza w Unii Europejskiej? Obligacje komunalne nic nie pomogą, 
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bo ludzie są mądrzy i tam złożą pieniądze, jeżeli mają oszczędności, gdzie dostaną wyższy pro-

cent. A wyższy procent dostaliby w obligacjach, gdybyśmy się na nie skusili, ale dzisiaj dostają 

po prostu w bankach. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Maciej Polasik – dziękuję bardzo. 

Ad. 25 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do kolejnego punktu – informacje o złożonych 

interpelacjach i zapytaniach oraz udzielonych odpowiedziach. W okresie między sesjami na moje 

ręce zostały złożone trzy interpelacje i cztery zapytania – jedna interpelacja złożona przez Pana 

radnego Patryka Tobolskiego, dwie interpelacje i cztery zapytania przez Pana radnego Kaczmarka. 

Z uwagi na to, że data ich wpływu jest niedaleko od dzisiejszego dnia, odpowiedź otrzymał jedynie 

Pan radny Patryk Tobolski, natomiast pozostałe odpowiedzi są, że tak się wyrażę, w toku. To jeśli 

chodzi o interpelacje i zapytania. 

Ad. 26 

Przewodniczący Maciej Polasik – dwudziesty szósty punkt porządku obrad to wolne wnioski  

i oświadczenia w imieniu klubów, oświadczenia klubowe. Czy w imieniu klubów ktoś chciałby 

zabrać głos? Nie widzę. 

Ad. 27 

Przewodniczący Maciej Polasik – przystępujemy do dwudziestego siódmego punktu. Jest to za-

kończenie IV sesji Rady Miejskiej w Chojnicach. I sakramentalne – zamykam IV sesję Rady 

Miejskiej w Chojnicach. Dziękuję bardzo wszystkim. I do zobaczenia. 

Imienne wykazy głosowania stanowią załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Protokół sporządziły: Sekretarz IV sesji Przewodniczący 

 Rady Miejskiej Rady Miejskiej  
  

Sylwia Szewe 

Beata Biesek 
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Maciej Polasik 
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Wystąpienie radnego w trybie § 44 Statutut (Uchwała Nr 1/4/02 Rady Miejskiej w Chojnicach z dnia 15 listopada
2002 r. w sprawie: uchwalenia Statutu Miasta Chojnice)

UZASADNIENIE PRZEKSZTABCENIA MIEJSKIEGO O[RODKA POMOCY
SPOBECZNEJ W CENTRUM USBUG SPOBECZNYCH

Realizując postulaty wyborcze swoje własne i listy z której poparciem startowałem w
wyborach do Rady Miejskiej chcemy wypracować rozwiązanie, które zagwarantuje osobom w
trudnej sytuacji życiowej zintegrowane, skoordynowane i szerokie wsparcie, które będzie
wyrazem troski naszego samorządu o mieszkańców Chojnic. Bazując na doświadczeniach wielu
innych samorządów w Polsce proponujemy powołanie w naszym mieście Centrum Usług
Społecznych.

uzasadnienie przekształcenia MOPS w Centrum Usług Społecznych (CUS) w Chojnicach, które
uwzględnia konkretne zadania i wyzwania opisane w dokumentach strategicznych stworzonych
przez samorząd Chojnic, takie jak „Lokalna Strategia Rozwiązywania Problemów Społecznych",
„Gminny Program Wspierania Rodziny na lata 2022-2024" i inne.

1. Lepsza koordynacja wsparcia dla rodzin i przeciwdziałanie problemom opiekuńczo-
wychowawczym

W „Gminnym Programie Wspierania Rodziny na lata 2022-2024" wskazano na konieczność
wspierania rodzin, które borykają się z problemami opiekuńczo-wychowawczymi,
uzależnieniami oraz ubóstwem. Działania obecnie realizowane przez MOPS są istotne, ale
często są ograniczone przez brak pełnej koordynacji z innymi podmiotami zajmującymi się
wsparciem społecznym i edukacyjnym.

Przekształcenie MOPS w CUS umożliwi wprowadzenie systemu Indywidualnych Planów Usług
Społecznych (IPUS), co pozwoli na tworzenie spersonalizowanych rozwiązań dla rodzin
wymagających pomocy. Zgodnie z „Lokalną Strategią Rozwiązywania Problemów Społecznych",



kluczowe dla wsparcia rodzin jest interdyscyplinarne podejście, które zapewni pełną opiekę
psychologiczną, prawną i materialną. CUS pozwoli także na rozwój usług asystenta rodziny, co
bezpośrednio odpowiada na wyzwania opisane w tych dokumentach.

2. Efektywne przeciwdziałanie bezrobociu i aktywizacja zawodowa

Z danych zawartych w „Lokalnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych" wynika, że
bezrobocie, w szczególności długotrwałe, jest jednym z kluczowych wyzwań społecznych w
Chojnicach. Zasadniczym elementem strategii jest aktywizacja osób bezrobotnych, co jest
jednak utrudnione przez brak odpowiedniej koordynacji usług.

CUS będzie mógł zintegrować programy aktywizacji zawodowej z działaniami pomocy
społecznej, oferując wsparcie w zakresie podnoszenia kwalifikacji, szkoleń zawodowych i
doradztwa zawodowego, zgodnie z zaleceniami zawartymi w Programie Aktywizacji
Bezrobotnych opracowanym przez gminę. CUS, jako centrum koordynujące te działania,
umożliwi stworzenie wspólnej strategii współpracy pomiędzy MOPS, Urzędem Pracy i
organizacjami pozarządowymi, co zostało wskazane jako konieczne w „Lokalnej Strategii".

3. Rozwój wsparcia dla seniorów i osób starszych

W „Strategii Rozwoju Miasta Chojnice do 2030 roku" i „Lokalnej Strategii Rozwiązywania
Problemów Społecznych" podkreślono problem starzenia się społeczeństwa, co wymaga
zorganizowanego i elastycznego wsparcia dla osób starszych. Obecne usługi opiekuńcze
świadczone przez MOPS są rozproszone, a ich skala jest niewystarczająca, by skutecznie
reagować na rosnące potrzeby osób starszych.

Przekształcenie MOPS w CUS pozwoli na rozwój programów wsparcia środowiskowego, takich
jak teleopieka, programy aktywizacyjne oraz usługi mobilne, które będą mogły skuteczniej
odpowiadać na potrzeby seniorów. W „Strategii" wskazano również na konieczność rozwijania
wolontariatu i usług opiekuńczych, co może być realizowane efektywniej pod zarządem CUS,
dzięki jego szerokiej sieci współpracy z lokalnymi instytucjami i organizacjami pozarządowymi.

4. Zintegrowane przeciwdziałanie problemom uzależnień

„Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Narkomanii"
zwraca uwagę na potrzebę bardziej skoordynowanej i zintegrowanej pomocy dla osób
uzależnionych oraz ich rodzin. Obecnie działania MOPS i innych jednostek są rozproszone, co
utrudnia skuteczne monitorowanie i wspieranie osób w potrzebie.

CUS, wprowadzając jednolitą koordynację działań w zakresie profilaktyki uzależnień, edukacji
zdrowotnej oraz terapii, będzie w stanie szybciej i bardziej skutecznie reagować na potrzeby
osób uzależnionych. W „Gminnym Programie Profilaktyki" wskazano na potrzebę
intensywniejszej współpracy z ośrodkami terapeutycznymi oraz organizacjami prowadzącymi
profilaktykę, co może być łatwiej realizowane przez CUS.



5. Lepsze zarządzanie usługami socjalnymi i efektywne wykorzystanie środków

W „Lokalnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych" oraz „Strategii Rozwoju Miasta
Chojnice" wielokrotnie podkreślano potrzebę lepszego zarządzania środkami publicznymi oraz
efektywnego wykorzystania dostępnych zasobów. Przekształcenie MOPS w CUS pozwoli na
zintegrowanie usług społecznych w jednym miejscu, co nie tylko ułatwi zarządzanie, ale także
pozwoli na lepsze planowanie budżetu i optymalizację wydatków.

CUS będzie mógł również pozyskiwać dodatkowe środki z funduszy zewnętrznych, zarówno
krajowych, jak i unijnych, co zwiększy dostępność usług dla mieszkańców. Przekształcenie to
pozwoli na stworzenie bardziej efektywnej struktury organizacyjnej, co zostało wskazane jako
jeden z priorytetów w dokumentach strategicznych gminy.

6. Deinstytucjonalizacja opieki i wsparcie środowiskowe

Zgodnie z założeniami „Strategii Rozwoju Miasta Chojnice" oraz „Lokalnej Strategii
Rozwiązywania Problemów Społecznych", istotne jest odejście od tradycyjnej, instytucjonalnej
formy opieki na rzecz rozwijania wsparcia środowiskowego. Przekształcenie MOPS w CUS
umożliwi rozwój usług opartych na lokalnych zasobach, takich jak wolontariat, pomoc
sąsiedzka czy mobilne usługi społeczne.

CUS będzie mógł efektywnie zarządzać i koordynować wsparcie środowiskowe, co jest
kluczowe dla zmniejszenia kosztów opieki oraz lepszego dostosowania usług do potrzeb
indywidualnych mieszkańców. W dokumentach gminy wielokrotnie wskazywano na potrzebę
deinstytucjonaIizacji, co CUS będzie mógł zrealizować poprzez szeroką współpracę z lokalnymi
organizacjami i społecznością.

Przekształcenie Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Centrum Usług Społecznych
w Chojnicach będzie krokiem naprzód w realizacji zadań i priorytetów wyznaczonych w
„Lokalnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych", „Gminnym Programie Wspierania
Rodziny" oraz „Strategii Rozwoju Miasta Chojnice". CUS pozwoli na lepszą koordynację działań,
efektywniejsze zarządzanie zasobami oraz zwiększenie jakości świadczonych usług
społecznych, co bezpośrednio przyczyni się do poprawy jakości życia mieszkańców Chojnic.

Z wyrazami szacunku

Kamil Kaczmarek
Radny Rady Miejskiej w Chojnicach
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Wystąpienie radnego w trybie § 44 Statutut (Uchwała Nr 1/4/02 Rady Miejskiej w Chojnicach z dnia 15 listopada
2002 r. w sprawie: uchwalenia Statutu Miasta Chojnice)

SZANOWNY PANIE PRZEWODNICZ CY

Na posiedzeniach Komisji Społecznej oraz Komisji Ochrony Środowiska i Gospodarki Komunalnej,
które odbyły się odpowiednio 20 sierpnia 2024 r. oraz 19 sierpnia 2024 r., podniesiono szereg
istotnych kwestii dotyczących nadużywania alkoholu i jego negatywnych skutków społecznych. Radni
jednoznacznie wskazywali na konieczność wprowadzenia bardziej zdecydowanych środków
ograniczających dostępność alkoholu, aby poprawić bezpieczeństwo mieszkańców i zmniejszyć liczbę
incydentów związanych z nietrzeźwymi osobami w przestrzeni publicznej.

Radny Bogdan Kuffel, podczas obrad Komisji Ochrony Środowiska, zwrócił uwagę na coraz bardziej
uciążliwe zachowania osób nietrzeźwych, które przebywają w centrum miasta, zwłaszcza w okolicach
rynku i parków.Opisał sytuacje, w których osoby te załatwiają potrzeby fizjologiczne w miejscach
publicznych, niszczą mienie oraz zakłócają porządek. Wskazał, że alkohol jest zbyt łatwo dostępny, co
prowadzi do nasilenia tych problemów, szczególnie w godzinach nocnych.Wyraził przekonanie, że
wprowadzenie ograniczeń w sprzedaży alkoholu, zwłaszcza w nocy,mogłoby znacząco poprawić
bezpieczeństwo i zmniejszyć liczbę incydentów w mieście.

Przewodniczący SMO Śródmieście Ireneusz Kiełb w swojej wypowiedzi podkreślił, że liczba zgłoszeń
mieszkańców dotyczących zakłóceń porządku publicznego, hałasu oraz niszczenia mienia przez osoby
nietrzeźwe stale rośnie. Mieszkańcy wielokrotnie zgłaszali, że działania policji i straży miejskiej nie są
wystarczające, a ograniczenie sprzedaży alkoholu mogłoby zmniejszyć liczbę zgłoszeń oraz poprawić
komfort życia w mieście.

Radny Maciej Polasik zwrócił uwagę na problem osób bezdomnych,które spożywają alkohol w
miejscach publicznych, co powoduje zakłócenia porządku w parkach i innych częściach miasta.
Wskazał również na konieczność współpracy z ośrodkami pomocy społecznej, aby skutecznie
rozwiązać problem bezdomności i alkoholizmu w mieście.

Przewodniczący Andrzej Plata zaznaczył, że działania dotyczące ograniczenia dostępności alkoholu
powinny być jednym z priorytetów prac Komisji Społecznej. Wskazał, że potrzebne są dodatkowe
środki prewencyjne, a także lepsza współpraca między samorządem a służbami porządkowymi, aby
skutecznie przeciwdziałać negatywnym skutkom nadużywania alkoholu.



Ogrodnik miejski Waldemar Spichalski, odnosząc się do problemów związanych z nietrzeźwymi
osobami przebywającymi w parkach, podkreślił, że dewastacja zieleni i niszczenie infrastruktury są
coraz częstszym problemem.Nietrzeźwe osoby zaśmiecają parki, niszczą roślinność oraz ławki, co
wymaga regularnych interwencji służb porządkowych oraz ponoszenia dodatkowych kosztów na
naprawy i utrzymanie porządku.
Radna Marzenna Osowicka wyraziła troskę o sytuację osób narażonych na przemoc domową, która
często jest związana z nadużywaniem alkoholu. Wskazała, że alkohol odgrywa kluczową rolę w
nasileniu problemów rodzinnych, co szczególnie dotyka dzieci i osoby bezbronne. Podkreśliła, że
miasto powinno wprowadzić bardziej rygorystyczne regulacje, które mogłyby zmniejszyć liczbę
incydentów związanych z przemocą domową oraz poprawić sytuację osób narażonych na tego typu
zagrożenia.

Na podstawie tych wypowiedzi oraz problemów poruszanych podczas obrad obu komisji, wnoszę o
rozważenie następujących postulatów, które traktuję jako szansę na długofalową poprawę sytuacji w
Chojnicach:

1. Ograniczenie liczby pozwoleń na sprzedaż alkoholu o 10-Zmniejszenie liczby punktów
sprzedaży alkoholu w Chojnicach pozwoli na bardziej efektywne zarządzanie jego
dostępnością i ograniczenie liczby incydentów związanych z jego spożywaniem.

2. Wprowadzenie zakazu sprzedaży alkoholu w godzinach 22:00-6:00-Wprowadzenie zakazu
sprzedaży alkoholu w tych godzinach może znacząco wpłynąć na poprawę bezpieczeństwa w
mieście.

3. Zwiększenie minimalnej odległości punktów sprzedaży alkoholu od szkół i kościołów do 100
metrów-Problemy związane z dostępnością alkoholu w bliskim sąsiedztwie instytucji
edukacyjnych i religijnych są często poruszane podczas obrad komisji. Wprowadzenie większej
odległości minimalnej od tych miejsc pomoże zmniejszyć ryzyko negatywnego wpływu
alkoholu na młodzież i całą społeczność.

Proszę o rozważenie powyższych postulatów, które mają na celu długoterminową poprawę sytuacji w
Chojnicach, zwiększenie bezpieczeństwa oraz podniesienie jakości życia mieszkańców.

Z wyrazami szacunku
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Kamil Kaczmarek
Radny Rady Miejskiej w Chojnicach


